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انتخابات ریاست جمهوریبا شعورمردم بازی نکنیم 
 و جای خالی برنامه اقتصادی

شرکت ملی حفاری ایران یک شرکت بزرگ 
مادر تخصصی به شمار می آید

نگاه تحلیلگرسرمقاله

خبرروز

علی گودرزیان ع پایدار 	
مردم ایران، دارای دکترین سیاسی هستند. از آغاز انقلاب تا حالا همه را 
تجربه کرده و دیده و شنیده اند و بارها شکست خورده و احساس پیروزی 
کرده اند.اگر انتظار داشته باشیم مثل دهه ی هفتاد و هشتاد و حتی دهه 
ی نود جوانان ما خیابان های ایران را پر از شور و هیجان کنند، انتظار بی 
جایی اســت هیچ وقت دیگر آن کمین های خیابانی و آن شور و هیجان 
های خاطره انگیز ایجاد نخواهد شــد.آن جوانان شور انگیز در دهه های 
گذشــته همه امروز در دوران میانســالی و در آستانه ی پیری هستند و 
طبیعی است که اهل شور و هیجان نیستند. آن جمعیت امروز  از آن همه 
شور به شعوری منتقدانه رسیده اند.نگران شیوه ی بیان و صراحت لهجه 
ی دکتر پزشــکیان نباشید که به اندازه ی دیگران حراف نیست و رقیبان 
را فتیله پیچ نمی کند، مردم ایران زیر و بالای همه را دیده و تجربه کرده 
اند و بر حسب قضا از همه ی عالمان بی عمل خسته اند. مردم ایران، بی 
ســر و صدا در کنج خلوت انتخاب خود را کرده اند. نه به حرافی حرافان 
نگاه می کنند و نه به کلیپ های هنرمندانه و بنرهای رنگارنگ و شعارهای 
پر طمطراق توجه می کنند. مردم صداقت لخت و عریان دکتر پزشکیان 
را پســندیده اند و کسی مثل خود را پیدا کرده اند.آنان که از این تصمیم 
شعورمندانه ی مردم کم اطلاع هستند بهتر است میان مردم چرخی بزنند 
تا متوجه تصمیم پنهان مردم بشــوند!این انتخابات، انتخاب شعورمندانه 
ملت ایران را در پی خواهد داشت چیزی که دنیا را شگفت زده می کندو 
هیچ کس نمی تواند جلوی تصمیم مردم بایستد واین که در مناظره های 
مطرح می شــود که من نمیذارم پزشکیان و پور محمدی رئیس جمهور 

بشوند گزاف گویی بیش نیست.

گفت وگوبا حمیدرضا فولادگر 	
نماینــده ادوار مجلس گفت: آقایان نامزدها با کمک مشــاوران شــان 
ســئوالات مناظره اول را به طور مشروح پاســخ و آن را در پایگاه های 
خبری منســوب به خودشان نشــر دهند تا مردم و کارشناسان بهتر در 

جریان دیدگاه های آنها قرار گیرند.
رقابت های انتخابات ریاســت جمهوری بــه داغ ترین مرحله خود یعنی 
مناظرات نامزدها رســیده است و برنامه نخست این مناظرات نیز برگزار 

شد.
حمیدرضا فولادگر درباره مناظره نخســت نامزدهای انتخابات ریاســت 
جمهوری گفت: این برنامه درباره ســه موضــوع اقتصادی »نظام برنامه 
ریزی کشور«، »مردمی سازی اقتصاد« و »مهار تورم« بود که در مجموع 

معتقدم مناظره نخست نامزدها نه برنده داشت و نه پدیده.
وی با بیان اینکه نامزدهای محترم بیشتر وقت شان را برای طرح دیدگاه 
های خودشان، نقد دیدگاه های دیگران یا پاسخ دهی به نقدهای دیگران 
اختصاص دادند، افزود: اکثر نامزدها سئوالات کارشناسان را جواب ندادند 
و برخی شان نیز فقط در گوشه ای از وقت شان به جواب بعضی سئوالات 
اشاره کردند. به طور مشخص آقای قالیباف و آقای جلیلی بیشتر از سایر 

نامزدها به سه موضوع اقتصادی مناظره پرداختند.
مشــاور وزیر اقتصاد و دارایی یادآور شد: آقای پورمحمدی به مسائل و 
موضوعــات اصلی خوب ورود می کرد و فن بیان خوبی داشــت؛ ضمن 
آنکه وارد حاشــیه ها هم نشد. البته همان طور که خود او اشاره کرد با 
همه دولت ها همکاری داشــت بنابراین نمی تواند فقط نقش منتقد یا 
مدافــع وضع موجود را ایفا کند بلکه انتظار داریم به نقاط قوت و ضعف 

در کنار هم بپردازد.
این کارشناس مسائل اقتصادی که از طراحان سئوالات مناظره نخست 
نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری بود، اظهار کرد: هر نامزد 3 تا 8 
دقیقه و یک شش دقیقه برای طرح پاسخگویی به سئوالات زمان داشت 
کــه تقریبا از قبل هم قابل پیش بینی بود که هــر کدام از نامزدها چه 

مباحثی را با چه کلیدواژه ای طرح می کنند.
وی اســتراتژی توســعه صنعتی را یکی از ملزومات حمایت از تولید و 
رشــد اقتصادی خواند و افزود: از صحبت های مطرح شــده در مناظره 
نخست نامزدها نمی توان برنامه مدون اقتصادی در سه موضوع یادشده 
احصا کرد. انتظار می رود آقایان نامزدها با کمک مشاوران شان سئوالات 
مناظره اول را به طور مشروح پاسخ و آن را در پایگاه های خبری منسوب 
به خودشان نشر دهند تا مردم و کارشناسان بهتر در جریان دیدگاه های 

آنها قرار گیرند.
این نماینده ادوار مجلس گفت: امیدوارم نامزدها در 2 نشست مناظره ای 
دیگر با موضوعات اقتصادی و نشســت اقتصادی در شبکه خبر بیشتر از 

وقت خود برای طرح دیدگاه های اقتصادی استفاده کنند.

مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران گفت: این شرکت با برخورداری از 
۷۰ دســتگاه حفاری سبک، سنگین و فوق ســنگین، بزرگ ترین ناوگان 
حفــاری خشــکی در منطقه را در اختیــار دارد.حمیدرضــا گلپایگانی 
در نشســت خبری با اشــاره به خارج شدن نام این شــرکت از فهرست 
خصوصی ســازی بیان کرد: از مجموع ۷۳ دکل حفاری ملکی شــرکت 
ملی حفاری ایران ســه دکل دریایی است.وی افزود: هم اکنون ۶۲ دکل 
خشکی و یک دکل دریایی در مناطق نفت خیز خشکی و دریایی کشور 
در حــال حفاری و تکمیــل چاه های نفت و گاز هســتند و ۱۰ دکل یا 
منتظر کاریابی اند یا به بازسازی نیاز دارند.مدیرعامل شرکت ملی حفاری 
ایران با اشــاره به اینکه ناوگان خدمات فنی و مهندسی این شرکت در 
منطقه بی نظیر اســت، گفت: در این بخش دســت کم ۲۰ نوع خدمات 
تخصصی بــه چاه ها در مراحل حفاری و بهره برداری ارائه می شــود که 
برای نگهداشت و افزایش تولید بسیار بااهمیت است.گلپایگانی با تشریح 
شرایط حفاری چاه های نفت در کشور در پیش و پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی افزود: پیش از انقلاب مدیریت و برنامه های حفاری به طور کامل 
در اختیار شــرکت های خارجی بود و بیش از ۴۰ شــرکت خارجی ارائه 
عملیــات حفاری و خدمات فنی را عهــده دار بودند و صنعت حفاری در 
کشورمان را در انحصار داشتند. وی ادامه داد: پس از پیروزی شکوهمند 
انقلاب اســلامی، به فرمان امام خمینی (ره( در اول دی ۱۳۵۸ شرکت 
ملی حفاری ایران تأســیس شد و مهندسان و کارکنان ایرانی مدیریت و 
راهبری عملیات حفاری را با ۶ دکل در دست گرفتند و این شرکت روند 
توسعه و نقش آفرینی در حفر چاه های اکتشافی، توسعه ای و تکمیلی در 

خشکی و دریا را به عهده گرفت.

 ë  صفحه3

لزوم ارائه راهکار برای بهبود معیشت 
از سوی نامزدهای ریاست جمهوری

رئیس کمیســیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران با 
بیان اینکه نامزدها باید در مناظره ها برنامه مشــخص 
و راهــکار عملی برای موضوعــات مهم و چالش های 
اقتصادی ارائــه کنند، گفت: یکــی از مهم ترین این 
موضوعات برنامــه بهبود معیشــت و افزایش قدرت 
خرید خانوار و کاهش ضریب جینی و محرومیت است 

که باید به تفصیل به آن پرداخته شود...

 ë  صفحه3

رئیس جمهور بعدی 
دغدغه خدمت داشته باشد
حــداد عادل گفت: امیدواریم در انتخابات پیش رو 
کسی منتخب شود که دغدغه مردم را مانند شهید 
رئیسی داشته باشد تا کشور در فضایی بدون تنش 
به کار خود ادامه دهد و به مردم در مناطق محروم 

بیشتر خدمت کند... 

عناوین منتخب

رهبر انقلاب در دیدار با مسئولان دستگاه قضا:

نامزدها از اظهارات دشمن شادکن پرهیز کنند
صفحه 2

کرد کشور انتقاد  پزشکیان به وضعیت دانشگاه های 

عقب ماندن آموزش
 از نیاز جامعه  

کرد: توانیر اعلام 

گرمترین  اهواز در صدر 
شهرهای جهان

آشنایی با ابتدا تا انتهای زنجیره مشاغل موجود
 در حفاری های غیرمجاز

سیاه بازار اشیای تاریخی
 در ایران

ورزشی
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VAR به خرم آباد 
می آید

صفحه  6

با شعورمردم بازی نکنیم 
علی گودرزیان ع پایدار 	

مردم ایران، دارای دکترین سیاسی هستند. 
از آغــاز انقلاب تا حالا همه را تجربه کرده و 
دیده و شــنیده اند و بارها شکست خورده و 
احساس پیروزی کرده اند.اگر انتظار داشته 
باشــیم مثل دهه ی هفتاد و هشتاد و حتی 
دهه ی نــود جوانان ما خیابان های ایران را 
پر از شور و هیجان کنند، انتظار بی جایی است هیچ وقت دیگر آن 
کمین های خیابانی و آن شــور و هیجــان های خاطره انگیز ایجاد 

نخواهد شد...

سرمقاله

متن کامل در همین صفحه

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

گشتهایم گشتنپشیمان ازطلا
هادی حق شناس / کارشناس اقتصادی  	

درباره ادعای اخیر زاکانی، نامزد انتخابات ریاســت جمهوری درباره 
یارانه طلا  باید  گفت  این گزاره مردم که از طلا گشــتن پشــیمان 
گشــته ایم، مرحمت فرموده ما را مس کنیــد، مصداق وعده طلایی 
آقای زاکانی اســت. برای توزیع ٢٠ گرم طــلای مورد ادعای آقای 
زاکانی به ٢۶ میلیون خانوار ایرانی به بیش از ۵٠٠ تن طلا نیاز است 

که این میزان طلا وجود ندارد...
 متن کامل در صفحه 3

گیرد  حمایت از روستاها به عنوان بستر تولید باید مورد توجه  قرار 

مظلومیت بخش کشاورزی
  زیر ذره بین پزشکیان 

3

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

اجرای قانون جوانی جمعیت یکی دیگر از افتخارات دولت سیزدهم است 
وزیر کشوردر آیین اهدای زمین به خانواده های خوش جمعیت استان مرکزی در شهر جدید امیرکبیر :

وزیر کشور گفت: اجرای قانون جوانی جمعیت 
سیزدهم  دولت  افتخارات  از  دیگر  یکی  نیز 
است و امروز یکی از وعده های رییس جمهور 
جوانی  و  ملی  مسکن  ساخت  شامل  شهید 

جمعیت محقق شده است. 
احمد وحیدی در آیین اهدای زمین به خانواده های 
خوش جمعیت استان مرکزی در شهر جدید امیرکبیر 
رئیس  دیگر  های  وعده  از  یکی  امروز  کرد:  اظهار 
جمهور شهید در حوزه مسکن و جوانی جمعیت دنبال 
می شود، یکی از خصوصیات شهید رئیسی این بود 
که برای هیچ کاری نمی گفتند »نمی توانیم یا نمی 
شود« بلکه برای هر کاری تلاش لازم را انجام می دادند 

و در آن راه گام بر می داشتند.
وی تصریح کرد: در ۸ سال قبل از دولت سیزدهم 
دچار رکود شدید در حوزه مسکن بودیم و باید آنچه 
از قبل مانده بود نیز به اتمام می رسید، همچنین 
کارهای در دست اقدام باید آغاز می شد، از طرفی 
رکود شدید اقتصادی و رشد منفی تورم نزدیک به 
۶۰ درصد وجود داشت و شهید رئیسی در این شرایط 
دولت را تحویل گرفتند که گفته می شد حتی مشکل 
آب کشور هم بدون حل مسائل ما با آمریکا درست 
نمی شود اما این باور ۱۰۰ درصد غلط و شرک آلود 

بود.
های  پروژه  جمهور  شهید  اینکه  بیان  با  وحیدی 
مختلفی از جمله در حوزه مسکن را در این شرایط 
و شهرسازی  راه  وزیر  گفته  به  کردند، گفت:  آغاز 
عملیات اجرایی دو میلیون و ۶۰۰ هزار مسکن در 
کشور آغاز شده است. این کار در دو سال اول دوره 
کاری  که  گرفت  صورت  سیزدهم  دولت  نخست 
شگفت انگیز بود، در حالی که مسکن مهر در دوره 

دوم دولت وقت انجام شد.
وی خاطرنشان کرد: مسکن یکی از نیازهای ضروری 
مردم است و تامین مسکن برای افراد نیازمند کاهش 

بار بر دوش دولت است و امروز خوشبختانه تحویل 
مسکن در سراسر کشور انجام می شود.

دستاورد دولت سیزدهم ساخت 
بیش از ۲ میلیون واحد مسکونی در کشور

معاون وزیر و مدیر عامل شرکت عمران شهرهای 
جدید ایران گفت: دولت سیزدهم ۲ میلیون و ۶۵۳ 
هزار واحد مسکونی در قالب طرح نهضت ملی در 

سطح کشور ساخته است.
سعید غفوری در آئین اهدای زمین به خانواده های 
خوش جمعیت استان مرکزی در شهر جدید امیرکبیر 
اظهار کرد: با پیگیری های رئیس جمهور شهید اکنون 
ایران اسلامی تبدیل به کارگاه بزرگ ساخت مسکن 

در کشور شده است.
وی افزود: به گواه آمار بانک مرکزی رشد ساخت وساز 
تولید مسکن از منفی ۶ و ۹ دهم درصد در سال ۱۴۰۰ 
با همت رئیس جمهور به ۷ و یک دهم درصد در پایان 
سال گذشته رسیده و حجم افتتاح ها و واگذاری زمین 
در قالب طرح جوانی جمعیت و واگذاری انفرادی و 

گروهی افزایش پیدا کرده است.
پرند،  وی گفت: هفته گذشته در شهرهای جدید 
جدید  شهر  در  امروز  سهند،  که،  ایوان  هشتگرد، 
آتی  اصفهان هفته  و در شهرهای جدید  امیرکبیر 

واگذاری زمین داریم.
با  ایران  عمران شهرهای جدید  مدیرعامل شرکت 
اشاره به اینکه شهر جدید امیرکبیر آغاز جهشی برای 
ساخت ویلایی است، گفت: انتظار است با مساعدت 
وزیر کشور و تعامل و هم افزایی دستگاه های خدمات 
رسان و شبکه های زیرساخت تأمین آب پایدار این 

شهر شکل گیرد.
واگذاری زمین در قطعات ۲۰۰  بیان کرد:  غفوری 
تقدیر  قابل  جوانی جمعیت  به طرح  متری  و۳۰۰ 
است و برنامه های مناسبی برای انجام خدمات روبنایی 

شهرجدید امیر کبیر پیش بینی شده است. وی ادامه 
داد: امروز ساخت و ساز طرح نهضت ملی از ۲ میلیون 
و ۶۵۳ هزار واحد گذشته است و در هفته های آینده 
شتاب بیشتری می گیرد و این مهم به برکت خون 
رئیس جمهور شهید محقق شده که امید است این 

طرح ملی در سنوات آینده تداوم داشته باشد.

 واگذاری اسناد بیش از ۲ هزار 
واحد مسکونی در استان مرکزی

استاندار مرکزی نیز در این آئین گفت: ۹ هزار واحد 
مسکونی و زمین در طرح جوانی جمعیت و نهضت 
که  بینی شده  پیش  متقاضیان  برای  مسکن  ملی 
اکنون اسناد بیش از ۲۱۱۵۰ واحد مسکونی در چند 
جمعیت  جوانی  طرح  برای  استان  شهرستان های 

تحویل داده خواهد شد.
فرزاد مخلص الائمه افزود: حدود ۲۶۴ واحد مسکونی 
نیز امروز به بهره برداران و متقاضیان در شهرستان 

ساوه تحویل می شود.
استاندار مرکزی تصریح کرد: هفته آینده به صورت 
از  تعدادی  ریاست جمهوری  سرپرست  با  وبیناری 
پروژه ها از جمله در حوزه راه و شهرسازی، سلامت، 

آب رسانی افتتاح خواهد شد.
وی گفت: همچنین در همان روز بیمارستان ولیعصر 
اراک نیز بهره برداری می شود و اکنون بیمارستان 
زنان و زایمان سینا آشتیانی اراک فعالیت خود را 
آغاز کرده و دیالیز اولین بیمار خود را نیز پذیرش 

کرده است.
مخلص الائمه اضافه کرد: شهرجدید امیرکبیر تنها 
و اولین شهر ویلایی کشور است که به نام بنیانگذار 
مبارزه با استکبار میرزا تقی خان امیرکبیر نامگذاری 
شده است و امیدواریم بتوان در ادامه مسیر مبارزه با 

همه عوامل استکبار طی شود.
گزارش از : قاسمی

روزنامه یادگار امروز
 منتظر ارائه  پیشنهادات  و نظرات شما می باشد 
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سیاسی

رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز در 
ديداربا  مسئولان قوه  قضائيه، »حل وفصل 
مسائل و اختلافات مردم براساس عدالت« 
و »جلوگيري از عبور از خط قرمز قانون« 
را از مســئوليت هاي اصلي دستگاه قضا 
مهمترين وظيفه  افزودند:  و  برشــمردند 
دســتگاه قضايي اجراي شجاعانه و بدون 

ملاحظه عدالت است.

حضرت آیــت الله خامنــه اي در ابتداي این 
دیدار با گرامیداشت یاد شهداي دستگاه قضا 
از جمله شــهید بهشــتي و همچنین شهید 
رئیسي که سابقه ي برجسته اي در قوه  قضائیه 
داشــته اســت، از زحمات رئیس، مسئولان، 
قضات و کارکنان شــریف این قوه صمیمانه 
تشکر کردند. رهبر انقلاب اسلامي با تأکید بر 
اینکه در قرآن و سایر منابع اسلامي بر کمتر 
مســئله اي مانند »عدالت« تکیه شده است، 
شــجاعت را لازمه اجراي عدالت دانستند و 
گفتند: به فرموده امام سجاد)ع(، قوه  قضائیه 
باید بگونه اي عمل کند که دشــمنان خود را 
از ظلم و جور مصون بدانند و دوستان نزدیک 
از جانب داري غیرعادلانه مأیوس باشــند؛ که 
اگر اینگونه شود، مسئله بسیار مهم »امنیت 

روحي و رواني مردم« تأمین خواهد شد.
حضــرت آیت الله خامنه اي با اشــاره به لزوم 
برنامه محــوري قوه قضائیه و اســناد خیلي 
خــوب تحول در این قــوه، افزودند: باید این 
اسناد را به شکلي اجرا کرد که اثر محسوسي 

در شاخص هاي مهم قضایي بگذارد.
ایشان کم شدن زمان رسیدگي به پرونده ها، 
اســتحکام و اتقان احــکام دادگاه هاي بدوي 
که منجــر به کاهــش نقــض آراء در روند 

تجدیدنظر مي شــود و کاهــش گزارش ها و 
شــکایات به ســازمان بازرســي را از جمله 
شاخص هاي مهمي خواندند که باید با اجراي 
اسناد دســتگاه قضا، بهبود یابد.رهبر انقلاب 
اســلامي کثرت پرونده هاي قضایي را موجب 
فشــار روي قضات و کاهــش احتمالي اتقان 
احکام دانســتند و گفتند: براي حل مشکل 
مهم کثرت پرونده هــاي قضایي، باید فکري 

اساسي کرد.
ارتقاي دانش قضایي همه قضات با اســتفاده 
از ظرفیت دانشــگاه علــوم قضایي و تقویت 
نیروهاي جهــادي دو توصیه دیگري رهبري 

به مسئولان دستگاه قضا بود.
حضرت آیــت الله خامنه اي با ابــراز دغدغه 
نســبت به کم بودن ســرعت رســیدگي به 
بازداشــتي و در نتیجه  پرونده هــاي داراي 
طولاني شــدن مدت بازداشــت موقت افراد، 

گفتند: تکلیف اینگونه اشخاص را باید زودتر 
مشــخص کرد تا کسي به علت طولاني شدن 
رسیدگي به پرونده، در ســختي زندان قرار 
با اشــاره به  انقــلاب همچنین  نگیرد.رهبر 
لاینحل بودن مشکل برخي زنداني هاي داراي 
بدهي افزودند: برخي اشخاص اگر تا آخر عمر 
هم در زندان باشــند، قدرت پرداخت بدهي 
خود را ندارند که این مشکل باید علاج شود.

تأکید بر اســتناد قضات به قوانین داخلي و 
نه منابع حقوق بشــر غرب، ادامه بازدیدهاي 
میداني رئیس دستگاه قضا و پیگیري اجراي 
تصمیمــات امیدافزاي گرفته شــده در این 
بازدیدها نکات دیگر سخنان رهبر انقلاب بود.

ایشــان در جمع بندي این بخش از سخنان 
خــود گفتند: بگونه اي عمــل کنید که افکار 
عمومي، قوه  قضائیــه را عدالت خانه و مرکز 

احقاق بدون ملاحظه حقوق بداند.

رهبــر انقلاب در بخش پایاني سخنان شــان 
توصیه اي مهم خطاب به نامزدهاي انتخابات 

ریاست جمهوري بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه اي برنامه هاي انتخاباتي 
تلویزیــون را خوب و باعث آشــنایي مردم با 
دیدگاه هاي گوناگــون خواندند و خطاب به 
نامزدهاي انتخابــات گفتند: مباحث نامزدها 
در تلویزیــون یا اظهــارات دیگر آنها موجب 
نشود که یک نامزد براي غلبه بر رقیب، حرف 
دشمن پسند و دشمن شــادکن بزند. ایشان 
افزودند: فرض بر این است که همه نامزدها، 
ایران و جمهوري اســلامي را دوست دارند؛ 
چون مي خواهند در این نظام و براي خدمت 
به مردم، رئیس جمهور شوند. بنابراین  نباید 
بگونه اي صحبت کنند که دشــمن خوشحال 
شــود. در ابتداي این دیدار، رئیس دستگاه 
قضا تشــکیل مداوم کارگروه هاي مشــترک 
قوه  قضائیه و دولــت را از مهمترین اتفاقات 

مطلوب یک سال گذشته عنوان کرد.
آقــاي اژه اي اقداماتــي چون »ابلاغ ســند 
به روزشــده تحول قوه  قضائیه«، »همکاري با 
قوا براي اصلاح قوانین اقتصادي و جلوگیري 
از ورشکســتگي برخــي کارخانجات بزرگ 
تولیــدي«، »ورود جدي به رفع مشــکلات 
حقوقي اراضي مردم«، »ارتقاء نظارت میداني 
بر گمرکات، بنادر و انبارها«، »رصدهوشمند 
فعالیت هــاي عمرانــي و کاهش چشــمگیر 
ساخت وســازهاي غیرمجاز«، » بیش از 400 
هزار ملاقــات مردمي مســئولان قضایي در 
سراسر کشور« و »پیگیري جدي دیپلماسي 
قضایي با همکاري ستاد حقوق بشر و وزارت 
خارجه« را از مهمترین اقدامات این دستگاه 

برشمرد.

وزیر کشور گفت: به داوطلبان انتخاباتي و کساني 
که آمــار و درباره عملکرد دولت ســیزدهم ارائه 
مي دهند توصیه مي شود اگر اطلاعاتي نیاز دارند 
از دولــت بخواهنــد و کاملا آماده ایــم اطلاعات 
درست و دقیق را در اختیار آنها قرار دهیم تا آمار 

اشتباه ارائه نشود.
احمــد وحیــدي با اشــاره به اقدامــات صورت 
گرفته در راســتاي برگزاري مناظرات نامزد هاي 

چهاردهمیــن دوره انتخابات ریاســت جمهوري 
نامزد هاي چهاردهمین  اظهار داشــت: مناظرات 
دوره انتخابات ریاســت جمهوري طبق روال در 
حال انجام اســت و امیدواریم همانطور که صدا و 
سیما تلاش خوبي براي برگزاري مناظرات انجام 
داد و بستر مناســب را براي نامزد هاي انتخاباتي 
فراهم کرد؛ تمام افراد از این بســتر به خوبي و به 

درستي استفاده کنند.

وي با بیــان اینکه مناظره براي معرفي شــخص 
اســت و داوطلبــان و نامزد هــاي انتخاباتي باید 
برنامه هــاي خود را در این مناظرات ارائه دهند و 
از تخریــب یکدیگر پرهیز کنند، افزود: از آنجایي 
که برخي از افراد آمار هاي دقیق نســبت به دولت 
سیزدهم بیان نمي کنند؛ به داوطلبان انتخاباتي و 
کســاني که آمار و درباره عملکرد دولت سیزدهم 
ارائه مي دهند توصیه مي شــود اگر اطلاعاتي نیاز 

دارند از دولت بخواهند و کاملا آماده ایم اطلاعات 
درست و دقیق را در اختیار آنها قرار دهیم تا آمار 

اشتباه ارائه نشود.
وزیر کشور با اشاره به پیش بیني درصد مشارکت 
مردم در انتخابات تصریح کرد: نظرســنجي هاي 
مختلفي در خصوص میزان مشــارکت مردم ارائه 
شــده، اما میزان مشارکت مرتب در حال افزایش 

است.

وزیر کشور از آماردهی نامزدها شاکی شد 

رهبر انقلاب در دیدار با مسئولان دستگاه قضا:

نامزدها از اظهارات دشمن شادکن پرهیز کنند

نماینــده ادوار مجلــس گفــت گفــت: بوی 
تحریم های تــازه می آید گویــا آقای جلیلی 
با دو قفل تازه آمده اســت، یک قفل ناشــی از 
تجربیات دوران شــورای امنیتی ایشان است و 
یک قفل ناشی از تحمیل سیاست خارجی خود 
به سیاست خارجی دولت مرحوم رئیسی است.

حشــمت الله فلاحت پیشــه ، با بیــان اینکه 
مناظرات بیشتر یک سرگیجی برای مردم ایجاد 
کرده است، گفت: مخصوصا مناظره دوم پیش 
از اینکه تحت تاثیر نیاز ها و مشــکلات جامعه 
باشد، تحت تاثیر چالش های سیاسی اخیر بود. 
بــه همین دلیل من فکر می کنــم که مناظره 
دوم کــه در آن بحــث سیاســت خارجی هم 
مطرح شد چیز خاصی برای ملت نداشت. اکثر 
طرف ها سعی کردند همدیگر را به عنوان مقصر 
وضع موجود نشــان دهند و غیر از مواردی که 
مشخص شد، ما برنامه خاص و کلانی ندیدیم 
و این یکی از آفت های سیاســی در ایران است 
به عنوان مثال وقتی چالش هســته ای در یک 
مناظره مطرح می شود، عملًا از دل یک مناظره 
شــاید بیش از اینکه شــرایطی فراهم شود که 
مردم به رای برسند بیشتر یک نوعی سرگیجی 

برای ملت شکل می گیرد.
وی ادامــه داد: چیزی که ما در مناظره دیدیم، 
فرافکنی افرادی بود که حافظ وضع موجوداند. 
آقای زاکانی و آقای جلیلی مسئول بسیاری از 
مشکلات و نارســایی های ناشی از بی سامانی 
سیاست داخلی و خارجی، هستند. آقای زاکانی 

از جمله کســانی است که جریان نواصولگرایی 
را به وجود آوردنــد از دل جریان نواصولگرایی 
آنچه که ما تا به حال دیدیم، بیشــتر روی کار 
آمدن یک ســری سیاستمداران ضعیف شده و 
سیاستمدارانی اســت که نه تنها شأن مناصب 
سیاسی خودشــان را افزایش ندادند بلکه شأن 
این مناصب و به ویژه کرسی هایی که در مجلس 
گرفتند را پایین آوردند و کسانی در مجالس و 
دولت ها رفتند که نه تنها کارشناس نبودند بلکه 
بیشتر ادعا کننده بودند و این ادعا های آن ها در 

واقع در مواجهه با واقعیت هیچ گاه اثبات نشد
ë  بوی تحريم های تازه می آيد، جليلی با

دو قفل تازه آمده است
فلاحت پیشــه افزود: در سمت دیگر سیاست 
خارجی هم ما می ببینیم که آقای جلیلی هنوز 
پاســخی نمی دهد برای اینکه چــرا بزرگترین 
تحریم های تاریخ ایران را بانی شــده و الان با 
چه سیاستی می خواهد دوباره سیاست خارجی 
را با همان شعار ها تحت اداره خودش قرار دهد. 
هنوز کشور ما نتوانسته است، خودش را از زیر 
بار تحریم ها و قطعنامه های شش گانه خلاص 

کند. 
بوی تحریم های تازه می آید، زیرا آقای جلیلی 
با دو قفل تازه آمده اســت، یک قفل ناشــی از 
تجربیات دوران شــورای امنیتی ایشــان است 
و یک قفل ناشــی از تحمیل سیاست خارجی 
خود به سیاست خارجی دولت مرحوم رئیسی 
است. دولت شهید رییســی دچار یک اشتباه 

اساسی در سیاست خارجی شد و آن اینکه فکر 
می کردند عملًا تحریم ها ناکارآمد است و به این 
نتیجه رســیده بودند که ایــن آمریکا و رقبای 
ایران هستند که در موضع ضعف اند و نه ایران. 
به همین دلیل می بینیــم که ادعایی همچون 
زمستان سخت مطرح شد و ایران فرصت توافق 
را از دست داد. دیدم که زمستان سخت بر سر 

ایران آوار شد و نه بر سر کشور های اروپایی.
ë  کانديدا ها بين  که  دعوايی  از  قاليباف 

ايجاد کرده، حاشيه امن برای خود ساخته
وی عنوان کرد: آقای قالیباف کماکان ســعی 
می کند که یک شــخصیت مثبت را برای خود 
مدیریت کند و بیشــتر از چالش ها پرهیز کند. 
یک حاشــیه امنــی را کــه در دعوا های بین 
کاندیدا ها شکل گرفته برای خودش ایجاد کرده 
و سعی می کند، چهره ای که باعث شکست های 
انتخاباتی گذشــته شــده را از خود دور کرده 
و بیشــتر یک موضع ملایــم را اتخاذ کند. این 
موضع ملایم باعث شــده که عملا ایشان کمتر 

مورد هجمه قرار گیرد.
ë  فــارغ از ســبد رای پورمحمدی بايد

قدردان مواضع روشن او باشيم
این فعال سیاسی با بیان اینکه پورمحمدی هم 
در مناظره آزادگی خودش را نشــان داد، گفت: 
باز هم تکــرار می کنم آقــای پورمحمدی در 
مناظــره تاکنون آزادگی خودش را اثبات کرده 
بدون اینکه این دغدغه را داشــته باشــد که از 
طرف جریانات مختلف مورد حمله قرار بگیرد، 

آنچه را که در حوزه سیاست خارجی، سیاست 
داخلــی و نقش منفی بخشــی از کاندیدا های 
افراطی می دانســت، مطرح کرد. فارغ از اینکه 
آقای پورمحمدی چقدر رای داشته باشد، باید 
قدردان مواضع روشن ایشان بود، مواضع آقای 
پورمحمدی بیشــتر به لایه های خیلی از مردم 

امروز ایران نزدیک است.
ë  خاموش افراد  تريبون  به  پزشــکيان 

جامعه تبديل شده است
وی اظهــار کــرد: آقــای پزشــکیان کماکان 
مظلوم تریــن طرف مناظره اســت، عملًا مورد 
هجمــه چند کاندیــدا قرار می گیــرد و حتی 
برخی کاندیدا هایی که مورد حمله ایشان قرار 
نمی گیرند، ســعی می کنند از زخمی شــدن 
پزشکیان برای خودشــان امتیاز کسب کنند. 
مســئولیت عدم عدالت در چینش نامزد های 
ریاســت جمهوری به صورت مستقیم بر عهده 
شــورای نگهبان و دســتگاه هایی است که در 
عملکرد و تصمیم شــورای نگهبان نقش دارند. 
پزشکان سعی می کنند با نمایندگی از مشکلاتی 
کــه در جامعه وجــود دارد و بــا نمایندگی از 
مردمی که یک زمانــی طولانی نماینده ای در 
دولت و مجلس ندارند، بخشی از این مظلومیت 
خودش را جبران کند؛ لذا هر آن چه که ایشان 
در رابطه با مشــکلات جامعه می گوید به ویژه 
مشــکلاتی که ربطی به ضعــف دولت ها دارد، 
مشــکلات واقعی مردم است. ایشان به تریبون 

افراد خاموش جامعه تبدیل شده است.

آمدن برخی کاندیداها با دو قفل؛

بویتحریمهایتازهمیآید؟

3سوالاز4کاندیدادرباره
"وضعاسفناککنونی"وطرحهای

نجاتبخشآنها!
ابتــدا فرازهایی  از جملات قصــار و طرح های نجات 
بخش چند کاندیدای ریاست جمهوری که در مناظره 

دوم بیان شد را بخوانید:
ë سعيد جليلی

- توزیع یارانه عادلانه نیست، کسی که 3 ماشین دارد، 
12 برابر کسی که ندارد یارانه می گیرد.

 - از یــک طرف به مــردم یارانه می دهیم و به همان 
اندازه از آنها مالیات می گیریم. این موضوع به تصحیح 

جدی نیاز دارد.
-  طرح 13 قلم غذا برای تامین حداقل سلامت مردم 

را آماده کرده ایم.
- )با اشاره به قوانین مبارزه با پولشویی( بستر همه این 

ها در کشور فراهم است ولی چرا انجام نمی دهیم؟
- روزی 1200 ایرانی می میرند که 47 درصدشــان 
دچــار مــرگ زودرس و 22 درصد دچار مرگ خیلی 
زودرس هســتند و بــه دلایلی ماننــد آلودگی هوا و 
تصادفــات رانندگی از دنیا مــی روند. باید جلوی این 
مرگ های زودرس گرفته شود. تلفات جاده ای ما اندازه 
جنگ است، جلوگیری از این ها را چه کسب باید برنامه 

ریزی کند؟
- روزی 1870 نفر دچار بیماری های سخت می شوند 
و برای درمان به زیر خط فقر می روند. چون صندوف 
های بیمه ما بیمار هستند و عدالت محور عمل نمی 

کنند.
ë امير حسين قاضی زاده هاشمی

- )با اشــاره به نمودارهای فقر و نابرابری که پزشکیان 
نشــان داد( من این ها را در انتخابات قبلی هم نشان 

داده بودم.
- دسترسی مردم به دارو مشکل است. باید صندوقی 
برای بازچرخانی منابع در این مورد تاســیس کنیم و 

نظام بهورزی را توسعه دهیم.
- الان برادر عراقی ما از بالای سر ما رد می شود و برای 
جراحی به هند می رود؛ می توانیم با توسعه گردشگری 
سلامت در 4 سال، 5 میلیارد دلار درآمد کسب کنیم.

- طرحی برای اصلاح ناترازی بنزین و گاز و برق با حفظ 
ارزش پول ملی داریم.

- نظام یکپارچه مالیات طراحی کرده ایم.
- به بخش تولید، قرض الحسنه می دهیم.

ë محمدباقر قاليباف
-دهــک های پایین، یک چهاردهــم دهک های بالا 

درآمد دارند.
-مصرف انرژی برخی افراد 22 برابر دیگران است و ما 
به پرمصرف ها بعضا تا 140 میلیون تومان در سال از 
انفال یارانه می دهیم و که عین ظلم و بی عدالتی است.

- 40 درصد انرژی مان را بد مصرف می کنیم.
- طرحی داریم که طبق آن هر کسی در انرژی صرفه 
جویی کند، معادلش  بتواند سرمایه گذاری ارزی کند.

- طرح کمک به حقوق بگیرها برای تامین سبد خانوار 
را داریم.

- طرح کمک به بی درآمدهــا و بیمه فراگیر را آماده 
کرده ایم.

ë عليرضا زاکانی
- طرحی دارم که همان اول دولت، فقر مطلق ریشــه 

کن می شود.
- به خانواده ها یارانه طلایی می دهم.

- بسیاری از خدمات درمانی رایگان می شود.
- قیمت بنزین را نصف می کنم.
- وضعیت کنونی اسفناک است.

اگر کسی این افراد را نشناسد، فکر می کند اپوزیسیون 
دولت مســتقر با 4 کاندیدا به صحنه انتخابات آمده 
است و حال آن که هر چهار نفر، اعضا یا شرکای دولت 
کنونی اند و در انتخابات گذشته نیز متحد کاندیدای 

پیروز بودند.
ë :چند سوال از  حضرات داريم

1 - شما که می دانستید اوضاع این قدر بد است و ملت 
تحت فشارند و درتوزیع یارانه ها بی عدالتی وجود دارد 
و مردم ایران بیش از حد می میرند و نظایر این ها، چرا 
تا حالا سکوت کرده بودید؟ تازه بعد از شهادت رئیس 
جمهور فقید یادتان افتاد کــه اوضاع خراب و به قول 

خودتان اسفناک است؟
البته ای کاش ســکوت کرده بودید! تا دیروز که بحث 
رای در میــان نبود، هر روز از پیشــرفت ها و فتح قله 
های جدید و بهتر شــدن روز به روز حال مردم سخن 
می گفتید و اگر کسی این حرف هایی که امروز برای 
جمع کردن رای می زنید را بر زبان می آورد، متهم می 

کردید به سیاه نمایی!
2 - شــما که اینقدر طراح و برنامه ریز و مدیر و مدبر 
و دانا و توانا هســتید و این همه طرح از فقرزدایی یک 
شبه تا سرمایه گذاری ارزی شهروندان از محل صرفه 
جویی در مصرف انرژی و کسب درآمد 5 میلیارد دلاری 
از گردشگری سلامت دارید، چرا در این سه سالی که 
دولت متبوع شــما بر ســر قدرت بود، این طرح های 
رهایی بخش را به رئیس جمهور وقت ندادید؟ یا ارائه 
دادید و ایشان قبول نکرد؟! مگر می شود شما رئیس 
مجلس باشــید، تصمیمات کلان اقتصادی در قالب 
جلسات ســران قوا در اختیارتان باشد یا عضو کابینه 
باشــید و هم تیمی رئیس جمهور مستقر و این همه 
طرح برای نجات ملت و کشــورتان داشته باشید و رو 

نکنید؟! 
اگر این طرح ها را داشتید و واقعاً فکر می کنید  کاربردی 
هستند و  به رئیس جمهور هم دسترسی داشتید و ارائه 

ندادید، واقعاً چه می شود درباره شما گفت؟!
3 - اگر این طرح ها تازه است، باید پرسید که واقعاً از 
فردای روزی که سانحه هلی کوپتر برای رئیس جمهور 
شــهید رخ داد، دســت به کار شدید و این همه طرح 
نوشتید؟ اگر این گونه است که پیشنهاد می کنیم از 
"زودپز طرح نویسی" که ای بسا اخیراً اختراع کرده اید، 
رونمایی کنید.طرح و تب، در یک چیز مشترک اند: تند 
و ناگهانی و خلق الساعه که باشند، زود سرد می شوند 
ولی جســارتاً این بار، طرح های شما به درجه تب هم 
نرسیدند و حتی نتوانستند مناظره های خودتان را گرم 

کنند چه رسد به این که مردم را سرگرم نمایند.

سوژه روز

سوتیزاکانی
دربارهسینمایاجتماعی

سعید رجبی فروتن از مدیران سینمایی سابق 
در کانال شخصی خود نوشت؛ راستی آزمایی 
ادعای زاکانی نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
در مناظره سوم با موضوع فرهنگ و هنر دارم.

او نوشــت: زاکانی معتقد است فیلم سینمایی 
بی بدن محصول شهرداری تهران پرفروشترین 

فیلم اجتماعی سینمای ایران است.
بر اساس داده های آماری سمفا درگاه اینترنتی 
فیلــم، »بی بدن« محصول ســازمان  فروش 
فرهنگی و هنری شــهرداری تهران، موفق به 

جذب ۷۴۳۵۷۰ تماشاگر در سال جاری شد.
حال آنکه فیلم ســینمایی ملاقات خصوصی 
تولید ســال ۱۴۰۰ با موضــوع اجتماعی در 
ســال ۱۴۰۱ توانست ۸۶۵۲۴۹ تماشاگر را به 

سینماها بکشاند.
نتیجه گیری:

ادعای مطرح شده از سوی این نامزد انتخابات 
صحیح نیست.

ادعاهای جدید ترامپ: 

کاریکردهبودمکهحتییک
بچهآمریکاییهممیتوانست
باایرانتوافقکند،امابایدن

نتوانست

دونالد ترامپ، رییس جمهوری پیشین آمریکا، 
در یک مصاحبه پادکســتی  در روز پنجشنبه 
ادعا کرده که در اواخر دوران ریاست جمهوری 
اش، او آماده شده بود که در مورد همه چیز با 
ایران به توافق برسد چون ایران نیز در نتیجه 
فشارهای اقتصادی و تحریم های آمریکا مایل 

به چنین توافقی شده بود.
ترامپ روز پنجشنبه در یک مصاحبه پادکستی 
با "آل این" )ALL IN(، در بخشی از اظهاراتش 
درباره ایران، مدعی شد:" ایران ورشکسته شده 
بود و پولی نداشــت چون مــن دولت هایی را 
که می خواســتند از ایران نفت بخرند، تحریم 
کردم ولی در عین حال می توانســتم با ایران 

کنار بیایم و به توافقی عادلانه برسیم."
او دربــاره مختصات توافق مــورد نظرش نیز 
گفت:" توافق ســاده بود: ایران نمی تواند سلاح 
هســته ای داشته باشد. به جز این، ما در مورد 
همه مسائل دیگر می توانستیم صحبت کنیم و 

آنها از این گفتگو بسیار خوشحال می شدند." 
ترامپ که به اظهارنظرهای بدون سند و مدرک 
و در بسیاری مواقع خلاف واقع برای تبلیغات 
انتخاباتــی و بزرگ جلوه دادن خودش در بین 
هوادارانش شــهره است، در ادامه مدعی شد:" 
من آنهــا )رهبران ایران( را در جایی قرار دادم 
که شما می توانستید با آنها مذاکره کنید. حتی 
یک بچه می توانســت با آنها معامله کند، اما 

بایدن هیچ کاری نکرد. "

فرمانده نیروی هوافضای سپاه :

اسرائيلبعدازحملهبهسفارت
بهالتماسافتاد

فرمانده نیروي هوافضاي ســپاه پاسداران 
گفت: مســئولان ایراني بــه دنبال جنگ 
نیســتند اما خطــوط قرمــزي دارند که 
اســرائیلي ها فکــر آن را نکــرده و تصور 

نمي کردند که ایران پاسخ دهد.
ســردار حاجــي زاده درنشســت تبییني 
بصیرتــي – سیاســي با موضــوع »آثار و 
پیامدهــاي عملیــات وعده صــادق« به 
عملیات وعده صادق اشــاره کرد و گفت: 
عملیات وعده صادق به جنایت اســرائیل 
در زمینه کنســولگري ایران در ســوریه 
بازگشــت دارد و چرایــي آن نیز عملیات 
طوفان الاقصي اســت که با یــک پیروزي 
راهبردي همراه بود، از این رو اســرائیلي ها 
به دنبــال جبران این شکســت بودند که 
رهبر معظم انقلاب اشاره کردند »شکست 

آن ها قابل ترمیم نیست«. 
ســردار حاجــي زاده ادامــه داد: پــس از 
ســخنراني رهبر معظم انقلاب اسرائیلي ها 
متوجه شدند پاســخ ایران قطعي است، از 
طریق واســطه ها شــروع به تهدید کردند 
اما پس از گذشــت چنــد روز که متوجه 
شدند ایران به تهدیدها توجهي نمي کند و 
به دنبال پاسخ، آن هم نه از طریق نیروهاي 
نیابتي بلکه از داخل سرزمین ایران است، 
به التماس افتادند و از طریق کشــورهاي 
همســایه خواهــش کردند کــه به صورت 

خفیف پاسخ دهیم.

کوتاه ازسیاست

سفر رئیس فدراسیون روسیه
 به ویتنام

زندگی سخت در خانه های ویران شده
گتی ایمجزآسوشیتدپرس در شهر خان یونس در جنوب نوار غزه  

به روایت تصویر
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ا قتصادیشماره 1570

رئیس جمهور بعدی دغدغه خدمت داشته باشد
حداد عادل گفت: امیدواریم در انتخابات پیش رو کســی منتخب شــود که دغدغه مردم را مانند شهید رئیسی 
داشــته باشد تا کشــور در فضایی بدون تنش به کار خود ادامه دهد و به مردم در مناطق محروم بیشتر خدمت 
کند. غلامعلی حداد عادل رئیس فرهنگســتان زبان و ادب فارســی امروز در آیین گرامیداشت روز ملی اصناف 
اظهار داشــت: ســر پیوند اصناف با انقلاب اسلامی دیانت آنهاســت؛ اصناف در جنگ اقتصادی نقش خوبی ایفا 
کرده اند و ســامان داشتن اصناف منجر به ســاماندهی جامعه می شود.وی افزود: هرچه مشکلات اصناف کمتر 
شــود مردم نیز رضایت بیشتری خواهند داشــت و در اقتصاد خرد و کلان تاثیر دارند.رئیس فرهنگستان زبان و 
ادب فارســی ادامه داد: اصلاحیه قانون نظام صنفی در مجلس یازدهم تصویب شد و امیدواریم منظور اصناف را 
برآورده کند.حداد عادل تصریح کرد: جمعه هشتم تیرماه فرصت و آزمون دیگری در عرصه ملی پیش رو داریم 
که آن نیز انتخابات است امیدواریم حضور شکوهمندانه مردم و اصناف را در این ارتباط داشته باشیم.وی اضافه 

کرد: امیدواریم که در نتیجه انتخابات کسی منتخب شود که دغدغه مردم را مانند شهید رئیسی داشته باشد.

لزوم ارائه راهکار برای بهبود معیشت از سوی نامزدهای ریاست جمهوری
رئیس کمیســیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه نامزدها باید در مناظره ها برنامه مشــخص و راهکار 
عملــی برای موضوعات مهم و چالش های اقتصادی ارائــه کنند، گفت: یکی از مهم ترین این موضوعات برنامه بهبود 
معیشــت و افزایش قدرت خرید خانوار و کاهش ضریب جینی و محرومیت اســت که باید به تفصیل به آن پرداخته 
شــود.امین شاکری اظهار کرد: آن چیزی که باید در برنامه ها و گفتارهای نامزدها به طور ویژه به آن پرداخته شود، 
برنامه مشخص و راهکار عملی پیشنهادی برای موضوعات مهم و چالش های اقتصادی فعلی است. یکی از مهم ترین 
این موضوعات برنامه بهبود معیشت و افزایش قدرت خرید خانوار و کاهش ضریب جینی و محرومیت است که باید به 
تفصیل به آن پرداخته شود.شاکری با بیان اینکه نامزدها باید برنامه عملی برای افزایش نرخ اشتغال به خصوص برای 
جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی داشته باشند، تصریح کرد: رفع و کاهش ناترازی بانک ها، صندوق های بازنشستگی 
و حامل های انرژی هم موضوعاتی است که نامزدها باید راهکارهای عملیاتی برای پاسخ به آن ها ارائه کنند.وی ارائه 
راهکار افزایش نرخ مشارکت اجتماعی در عرصه اقتصادی را یکی از دیگر موضوعات مهم مقطع فعلی در کشور دانست .

اخبار  کوتاه

بخش کشــاورزی که تامين کننده امنيت غذايی 
اقتصادی  از آن بخش های مهمی  کشور اســت، 
اســت که کمتر به آن توجه می شود در حالی که 
بدون فعاليت ســازنده در اين بخش نه تنها سفره 
مردم خالی خواهد ماند بلکه بحران آب کشور هم 

تشديد می شود.

این بخش استراتژیک در جریان رقابت های انتخاباتی 
هم مظلوم واقع شده است و از میان 6 نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری، این تنها پزشکیان است که برنامه 
مدونی برای بخش کشاورزی ارائه کرده است و دیگر 
نامزدها، بــه ارائه وعده های رنگارنگ به کشــاورزان 
پرداخته اند.مســعود پزشــکیان تنها نامزد انتخابات 
ریاســت جمهوری اســت که دو مــدرک تحصیلی 
دارد. وی کــه متولد ۷ مهر ۱۳۳۳ در مهاباد اســت، 
در هنرستان کشــاورزی ارومیه، دیپلم صنایع غذایی 
گرفت. اما بعد از خدمت سربازی به پزشکی علاقه پیدا 
کرد و با دریافت دومین دیپلم، راهی دانشکده پزشکی 
شد.بنابراین می توان گفت او یک اطلاعات پایه و اولیه 
درباره کشــاورزی دارد که می تواند بــه اصلاح روند 
تولید در بخش کشــاورزی به عنوان بزرگترین مصرف 
کننــده آب در کشــور و اصلی ترین متهــم در ایجاد 
بحــران آب کمک کند.وی در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری تاکید کرد که از بچگی روی زمین کشــاورزی 
مادربزرگش به امر کشــاورزی مشغول بوده و گندم، 
ســیب زمینی و سیب می کاشته است. این روزها هم 
فرزندانش روی زمینی مشــغول کشت و کار هستند.

پزشکیان در این برنامه تلوزیونی در پاسخ به سئوالی 

درباره ضایعات محصولات کشــاورزی و راهکاری که 
سبب شــود دسترنج کشاورزان به خوراک دام تبدیل 
نشود، گفت: کشاورزان ما گروه زحمت کشی هستند. 
اصولا وزارت جهادکشــاورزی و ســازمان هایی که در 
اســتان ها وجود دارند اگر اطلاعات زمین و کشــت 
را داشــته باشــند و بتوانند بازار داخلی و خارجی را 
شناســایی کنند، می توانند به کشــاورزان اطلاعات 
درستی بدهند که چه بکارند.وی همچنین بر آموزش 
کشــاورزان تاکید کــرد و افزود: بایــد وزارت جهاد 
کشاورزی به این قشر آموزش بدهد که چگونه بکارند، 
بــا کیفیت بالا بکارند و به این عزیزان کمک کنند که 
آن چیزی که می کارند را بدون واسطه به بازارهای در 
داخل و خارج که قبلا شناسایی شده، ارسال کنند.به 

اعتقاد پزشکیان، بیشــتر کشاورزان ما هزینه کاشت، 
داشت و برداشت را در زمان فروش دریافت نمی کنند. 
اگر مزد کارگری خودشــان را از بهای پرداخت شده 
بــرای تولید حذف کنیم، کشــاورزان حتی ضرر هم 
می کننــد.وی ادامه داد: در خیلــی جاها باید تلاش 
کنیم که کشــاورزان حاصل دسترنج خود را دریافت 
کنند. صدای آنها را بشــنویم و پاســخگوی مسایل 
آنها باشــیم. اگر چارچوب ها را درست کنیم، ضایعات 
کاهش می یابد.این نامزد انتخابات ریاســت جمهوری 
بیان کــرد: در صورت پیــروزی برای حل مشــکل 
ضایعات بخش کشاورزی، برنامه تدوین می شود. باید 
کاری کنیــم که بذر، نهاده و کــود راحت و با قیمت 

مناسب به دست مصرف کننده برسد. 

ë  تدوين برنامه های متنوع در ستاد کشاورزی
پزشکيان

علی اکبر مهرفرد که در دولت روحانی معاون توسعه 
بازرگانی و صنایع کشــاورزی وزارت جهاد کشاورزی 
بود و اکنون عضو ســتاد کشــاورزی پزشکیان است، 
درباره برنامه های در دســت تدوین در این ســتاد به  
گفت: یکی از این برنامه ها، حمایت از روستا به عنوان 
بســتر تولید محصولات کشاورزی است. این سیاست 
جنبــه اجتماعــی دارد.وی ادامه داد: یکــی دیگر از 
برنامه ها تاکید بر تولید محصولات اساســی است اما 
این سیاست در قالب خود اتکایی در تولید محصولات 
اساسی به ویژه توسعه کشت پاییزه و استفاده بیشتر از 

آب سبز پیگیری خواهد شد.
در شــرایطی که هیچ یک از نامزدها برای ابر بحران 
کشور یعنی افت سطح سفره های زیرزمینی و کاهش 
منابع آبــی برنامه ای ندارند، به گفته مهرفرد ســتاد 
پزشکیان در تلاش است تا برای توسعه کشت پاییزه 
کلزا، گندم و جو که قابلیت کشــت در پاییز را دارند، 
برنامه ارائه دهد.این عضو ســتاد کشاورزی پزشکیان 
یادآور شــد: منظور از آب سبز اســتفاده از آب باران 
اســت. ما تلاش می کنیم که بتوانیــم از بارندگی ها 
در کشور بیشــتر اســتفاده کنیم. برای دستیابی به 
این هدف ســعی شده کشت پاییزه توسعه یابد و آب 
باران جایگزین برداشت آب زیرزمینی شود.وی اضافه 
کرد: در تمام اســتان ها قابلیت کشت پاییزه را داریم 
منتهی میزان این کشــت به لحــاظ کمیت متفاوت 
است. اســتان های پرباران و کم باران داریم و همواره 
در کشــاورزی سعی می کنیم با برنامه مناسب کشت؛ 

از آب سبز استفاده کنیم.

حمایت از روستاها به عنوان بستر تولید باید مورد توجه  قرار گیرد

مظلومیت بخش کشاورزی  زیر ذره بین پزشکیان 

طبق رأی دیوان عدالت اداری، اختیارات وزارت راه و 
شهرسازی درباره کنترل قیمت بلیت هواپیما، سلب 
شده اســت. این اقدام منجر به آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیما می شــود. به گفته دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی، در روز های آینده، شرکت های هواپیمایی 
اقدام به بازنگری در قیمــت بلیت هواپیما می کنند.

اخبار جدید درباره ســلب مســئولیت کنترل قیمت 
بلیت هواپیمــا از وزارت راه و شهرســازی، واکنش  
فعالان صنعت حمل ونقل هوایی را برانگیخته اســت. 
این تغییرات می تواند تاثیر چشمگیری بر قیمت بلیت 
هواپیما طی روزهای آینده داشته باشد.این اتفاق در 
حالی رخ داده که ســفر به  عنوان یک جزء اساســی 
از زندگی مدرن، نقش مهمی در صنعت گردشــگری 
و تجــاری دارد، زیرا امــکان تجربیات و فرهنگ های 
جدید را برای افراد به ارمغان می آورد. این موضوع تا 
جایی اهمیت دارد که برخی از نامزدهای انتخابات با 
وعده سفر رایگان به دنبال جذب آرای مردم هستند.

در این ســناریو، دسترسی به اطلاعات دقیق و به روز 
درباره قیمت بلیت هواپیما برای مسافران بسیار مهم 
است تا بتوانند بهترین تصمیمات را درباره سفر های 

خود بگیرند و در هزینه هایشان صرفه جویی کنند.
ë  از هواپيما  بليت  قيمت گذاری  اختيار  سلب 

وزارت راه و شهرسازی
رئیس دیوان عدالــت اداری در نامه ای به وزیر راه و 
شهرســازی، بر اجرای رأی هیات عمومی دیوان در 
خصوص تعییــن قیمت بلیت هواپیمــا تاکید کرده  

است.
مقصود اســعدی ســامانی، دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایــی، توضیح داد، رأی هیــات عمومی دیوان 
عدالت اداری بر اجرای ماده 161 قانون برنامه پنجم 
توســعه تاکید می کند که این ماده به آزاد سازی نرخ 
بلیت هواپیما اشــاره دارد.به گفته اســعدی سامانی، 
قیمت گذاری دســتوری تبعاتی نظیر محروم شــدن 
بعضی از قشــرهای جامعه از اســتفاده از حمل ونقل 
هوایی، عدم امکان نو ســازی و به سازی ناوگان توسط 
ایرلاین ها، کاهش نقدینگی ایرلاین ها از جمله تبعات 

قیمت گذاری دستوری بوده است.
ë  بليــت هواپيما در روز های بازنگری قيمت 

آينده
با پاســخ دیوان عدالــت اداری که آزادســازی نرخ 
بلیت هواپیما را تایید کرد، دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایــی اعلام کرد شــرکت های هواپیمایی قصد 
دارند در قیمت های خود بازنگری کنند. این تغییرات 
قیمت قطعاً بعد از بازنگری اعلام خواهد شــد. با این 
حال، رهاشدگی قیمت اتفاق نخواهد افتاد و تغییرات 
قیمــت به صورت پویا خواهد بود. بــا توجه به ثابت 
نبودن قیمت ها، مسافران می توانند زمان هایی را که 
نرخ بلیت ها مناسب است برای سفر انتخاب کنند. در 
برخی موارد ممکن اســت قیمت ها از نرخ کنونی هم 

پایین تر باشد. 
همچنیــن او اظهار کرد قیمت ها هنــوز بالا نرفته و 
قیمت های بالا به صندلی های بیزینس تعلق دارد.دبیر 
انجمن شــرکت های هواپیمایی با اشاره به دستوری 
بودن قیمت ها طی ۶ ســال گذشــته توضیح داد: به 
دلیل دستوری بودن قیمت ها در ۶ سال گذشته، بین 

نرخ دستوری و نرخ واقعی اختلاف قیمت وجود دارد. 
اگر سفر های هوایی را به تدریج خود مسافران مدیریت 
کنند، قیمت ها کاهش می یابد.این فعال بخش ناوگان 
هوایی درباره تعیین قیمت بلیت هواپیما از این پس 
تاکید کرد: از این پس، هیچ ســازمان یا حتی انجمن 
بلیت  شــرکت های هواپیمایی قادر به قیمت گذاری 

هواپیما نیست. 
ســقف قیمت بلیت های هواپیما بر اساس ارزیابی هر 
صندلــی و با اعمال یک ســود معقول تعیین خواهد 
شد.او با اشاره به یک دســتورالعمل از گذشته که با 
اصلاحات جدید به روزرســانی می شود اعلام کرد این 
فرایند باید تحت نظارت های لازم از ســوی سازمان 

انجام شود.
طبق این گزارش، دولت در ســال های گذشته تلاش 
کرد با نرخ گذاری دســتوری به پیشرفت این صنعت 
کمک کند که این کار نتیجه نداشت. اما حالا با وجود 
آزادسازی قیمت گذاری بر بلیت هواپیما، این صنعت 
وارد فاز جدیدی از فعالیت خود می شود و یک فضای 

رقابتی میان ایرلاین ها شکل می گیرد.

اما و اگر تغییر در سیاست قیمت  گذاری بلیت هواپیما به نفع مسافران 

رقابت ایرلاین ها در آسمان  کشور 

گزارش

گشته ایم گشتن پشیمان  از طلا 

هادی حق شناس / کارشناس اقتصادی  	
درباره ادعای اخیر زاکانی، نامزد انتخابات ریاست جمهوری درباره 
یارانه طلا  باید  گفت  این گزاره مردم که از طلا گشــتن پشیمان 
گشــته ایم، مرحمت فرموده ما را مس کنید، مصداق وعده طلایی 
آقای زاکانی اســت. برای توزیع 20 گرم طلای مورد ادعای آقای 
زاکانی به 2۶ میلیون خانــوار ایرانی به بیش از ۵00 تن طلا نیاز 
اســت که این میزان طــلا وجود ندارد و اگر قرار باشــد در قالب 
اعتبار باشــد که اعتبار این وعده به انــدازه نصف بودجه عمومی 
ســال جاری است. باید توجه داشــت که یارانه یک مسکن بود و 
قــرار نبود مردم به طور دایمی یارانــه بگیرند، به مردم یارانه ۴۵ 
هزار تومانی پرداخت شــد و قرار این بود تا زمانی که زیرساخت ها 
به سطح مطلوب برســد و و زیر ساخت های حمل و نقل عمومی 
تکمیل شود. فلســفه یارانه این نبود که این مسکن دایمی باشد، 
در این صورت یارانه نقدی حکم مواد افیونی را برای مردم خواهد 
داشــت. اگر امروز از مردم ایران پرسیده شود که بین یارانه نقدی 
و اشــتغال فرزندان کدام گزینه را انتخاب می کنند، به طور قطع 
مردم به دنبال اشــتغالزایی خواهند بود.مردم ایران امروز به دنبال 
حفظ کرامت انســانی و عزت هستند و بین یارانه نقدی و اشتغال 
حتما اشــتغال و اقتصاد مولد را انتخاب می کنند.اگر امروز مردم 
یارانه دریافت می کنند به دلیل این اســت که تورم ســفره آنها را 
کوچک کرده است، مردم به دنبال تقویت اقتصاد خانوار هستند و 
موضوع اصلی هم همین اســت، گویی ۴ کاندیدای حاضر از بین 
۶ کاندیدا در مناظره ها در مســابقه یارانه شرکت کرده اند و بجای 
اینکه برنامه ای برای بازســازی بنیان اقتصــاد ارایه دهند، تنها از 
وعده نشــدنی صحبت می کنند.  این افراد هیــچ برنامه ای برای 
زیرســاخت های حمل و نقل عمومــی، جلوگیری از اتلاف انرژی، 
اصــلاح نظام ارزی و رفع ارائه نکرده انــد. در حالیکه این افراد در 
حال حاضر در دولــت حضور دارند و اگر این وعده هایی که از آن 
صحبت می کنند کارساز است چرا آنها را به رییس دولت سیزدهم 
برای اجرا ارایه نکردند. چرا این برنامه ها را در ســه ســال گذشته 
به اجرا نرســاندند که امروز مردم در حمل و نقل عمومی، مصرف 
انرژی، مسکن و تورم مشکلی نداشته باشند.معتقدم این وعده ها از 
جنس وعده هایی است که کاربری آن در حد همین انتخابات است 
و جنبه اجرایی ندارند، اگر این وعده هایی نظیر یارانه طلایی جنبه 
اجرایی داشت در همین ســه سال گذشته باید به اجرا می رسید. 
موضوع مهم این اســت اساسا مردم این وعده  را باور نکردند. آقای 
محســن رضایی هم در دوره های گذشته انتخابات وعده های این 
چنینی اقتصادی را با مردم می داد اما آیا مردم این وعده ها را باور 
می کردند و به آقای رضایــی رای دادند؟ این بار هم مردم نه این 
وعده هــا را باور می کنند و نه بــه آن رای می دهند.دیدیم که در 
ادامــه وعده یارانه طلایی، وعده رایگان شــدن همه امور هم داده 
شــد و مــردم در فضای مجازی و فضای واقعی نــگاه طنز به این 
وعده ها داشــتند.در اقتصاد با کسری بودجه و مشکل عدم تحقق 
رشد اقتصادی با کیفیت مواجه هستیم، مگر رییس مجلس که در 
انتخابات اعلام کاندیداتوری کرده اخیــرا برنامه هفتم را تصویب 
نکرده  اســت و نمی داند که برای تحقق رشد اقتصادی 8 درصدی 
ســالانه باید 200 میلیارد دلار ســرمایه گذاری شــود؟ اگر رشد 
اقتصــادی را در برنامه اقتصادی خود می بیند فقط این ســوال را 
پاسخ دهد که این 200 میلیارد دلار را از چه منبع و محلی تامین 
خواهد کرد و با پاســخ به این پرسش بسیاری از مسائل و برنامه ها 
روشن خواهد شد.گوش مردم از این وعده ها پُر شده است، اگر هر 
دولتــی امروز بتواند تورم را کنتــرل و کاهش دهد مردم نه یارانه 
طلایی از آن می خواهد و نه یارانه ریالی. اگر تورم کنترل شــود و 

فرصت شغلی ایجاد شود مردم نیازی به یارانه نخواهند داشت.

یادداشت



کالاهای اساسی کز توزیع  کشف بالغ بر ۵هزار مورد تخلف در مرا
مسعود امراللهی، مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی با اشاره به کشف بیش از ۵ هزار و ۵۷۰ مورد تخلف در 
مراکز توزیع کالاهای اساسی، گفت: این تعداد تخلف در مدت دو ماه گذشته از تعداد ۳۶ هزار و ۸۵۰ مورد بازرسی از مراکز 
تأمین و توزیع کالاهای اساســی، انبارها و سردخانه ها کشف و متخلفان به سازمان تعزیرات حکومتی ارجاع داده شدند. وی 
از همکاری مردم و در راســتای اطلاع رسانی از عملکرد بازرسی و نظارت وزارت جهاد کشاورزی برای احقاق حقوق عمومی 

قدردانی کرد.

قاچاقمحصولات،ازجملهمشکلاتصنعت
اسباببازیاست

 قائم مقام وزیر صمت گفت: مشکلاتی از قبیل دردسرهای صادراتی یا 
قاچاق محصولات یا تعرفه ها و فرآیند ثبت و سفارش برای تامین مواد 
اولیه از جمله چالش های موجود در صنعت اســباب بازی است.سید 
مهدی فرحی با اشاره به چالش های تولیدکنندگان اسباب بازی گفت: 
مشکلات این صنعت هم عموما همان مشکلاتی است که سایر صنایع 
عمومی دیگر هم با آن مواجه هســتند. مشکلاتی از قبیل دردسرهای 
صادراتی یا قاچاق محصولات یا تعرفه ها و فرآیند ثبت و سفارش برای 
تامین مواد اولیه از جمله چالش های موجود در این صنعت اســت.در 
وزارت صمت به دنبال این هســتیم که از نزدیک با مشکلات فعالان 
صنعت اســباب بازی آشنا  شویم .باید توجه داشت که صنعت اسباب 
بازی یک حوزه خلاق بوده و از همین جهت باشد بیشتر مورد حمایت 
قرار گیرد. اخیرا هم با توجه به تاکید وزیر توجه بیشــتری به آن می 
شــود و هویت بیشتری به آن داده شده است. ما هم در وزارت صمت 
به دنبال این هستیم که از نزدیک با مشکلات آنها آشنا شده و به حل 

آنها کمک کنیم.

بیتوجهیبانکهابهقانونتسهیلاتمسکن
بایدجبرانشود

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: برخی از بانک های خصوصی به قانون 
جهــش تولید مســکن در پرداخت ۲۰ درصدی تســهیلات بی توجهی 
می کنند که باید از طریق جرائم این اقدام آنها جبران شود.ارسلان مالکی 
با بیان اینکه  چندین بار در جلســات شورای عالی مسکن رئیس جمهور 
شهید به بانک ها در پرداخت تســهیلات ساخت مسکن تذکرات جدی 
داده اســت اما متاســفانه در این بخش بانک ها همکاری چندانی ندارند 
گفت: کم کاری بانک های عامل در پرداخت تسهیلات قابل توجیه نیست.
مالکی تصریح کرد: عدم پرداخت تســهیلات از ســوی بانک های عامل 
قابل توجیه نیســت.مالکی مطرح کرد: در شورای عالی مسکن با حضور 
رئیس جمهور مقرر شد برای اجرای طرح ملی مسکن یک سوم اعتبارات 
از ســوی سازمان برنامه و بودجه کشور، یک سوم وزارت نیرو و یک سوم 
صندوق ملی مســکن تأمین شود.وی در ادامه  با بیان اینکه طبق قانون 
باید ۲۰ درصد از تســهیلات خود را به ســاخت مسکن اختصاص دهد، 
آمار ها حاکی از آن اســت که بانک های خصوصی کمی بیش از ۳ درصد 

از وام های خود را به مسکن اختصاص داده اند .

حانیه سراج  / گروه  اقتصاد

لیلا مرگن / گروه  اقتصادی
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دومين مناظره نامزدهای چهاردهمين 
دوره رياســت جمهــوری با عنوان 
دولت«  عدالت محور  »خدمات رسانی 
برگزار  ماه  خرداد   ۳۱ پنج شنبه  روز 

شد. 

در ایــن مناظــره موضوعاتــی از جمله 
»سیاســت گذاری در یارانه ها«، »رفع فقر 
مطلق«، »تحقق و ارتقای نظام سلامت«، 
»ارتقــای نظام آموزشــی و علمی« مورد 
بحث قــرار گرفــت. محور بخش ســوم 
مناظــره، ارتقای نظام آموزشــی و علمی 

بود.
 مجری برنامه در این خصوص اظهار کرد: 
در برنامه هفتم اشاره شده که رتبه جهانی 
ایــران از نظر کمیت تولیــد علم تا پایان 

برنامه باید به جایگاه چهاردهم برسد. 
در این بخش از نامزدان انتخابات ریاست 
جمهوری خواســته شد که برنامه اجرایی 
خود برای تحقق این موضوع را ارائه کنند. 
در بخش ســوم نیز دو نفر از کارشناسان 
سوالاتی در مورد »استفاده از ظرفیت های 
برای حل مشــکلات  دانشــگاه ها  علمی 
همچنیــن  و  اجتماعــی«  و  اقتصــادی 
»راهکارها برای حفظ، نگهداشت و تکریم 

اعضای هیئت علمی« مطرح کردند.

ë  محاســبه چگونه  رتبه علمــی 
می شود؟

بر اســاس قانون برنامه هفتم توسعه که 
اخیراً ابلاغ شده است؛ رتبه جهانی ایران 
از نظــر کمیت تولید علــم، باید در پایان 
برنامه پنج ســاله به رتبــه چهاردهم دنیا 

برسد.
 کمیــت تولیــد علــم بر اســاس تعداد 
مقالات علمی منتشر شــده پژوهشگران 
در پایگاه هــای علمــی بین المللی معتبر 
ســاینس«  آو  »وب  و  »اســکوپوس« 

سنجیده می شود.
 ایــران در حال حاضر بر اســاس مقالات 
منتشر شده در پایگاه اسکوپوس رتبه ۱۶ 
و در پایــگاه »وب آو ســاینس« رتبه ۱۷ 

جهان را دارد.

 بررسی روند سالانه مقالات منتشر شده 
نشــان می دهند که ســال گذشته تعداد 
مقالات منتشرشــده ایــران کاهش پیدا 
کرده و به دنبال آن رتبه علمی کشور نیز 

نزولی شده است.

ë  تأکيدات مقــام معظم رهبری در
مورد رشد علمی کشور

موضوع رشــد علمی کشــور بارها مورد 
تاکید مقام معظم رهبری نیز قرار داشته 
است به طوری که مقام معظم رهبری ۲۵ 
مهر ماه سال گذشته در دیدار با نخبگان 
و استعدادهای برتر علمی در مورد نگرانی 
از دســت رفتن رتبه هــای علمی گفتند: 
»امروز ما احتیاج داریــم به یک حرکت 
مبتکرانه ای از ســوی دستگاه های علمی 

کشور تا عقب نیفتیم.
 ما حرکت کردیم، امّا دیگران هم حرکت 
کردند؛ حتّی عدّه ای از کشورهای منطقه 
با مشاهده ی پیشرفت ایران تشویق شدند 
به حرکت کردن، در حالی که عقب بودند؛ 
امــروز ما بــه آمارها که نــگاه می کنیم، 

می بینیم اینها خیلی جلو آمده اند. 
بیــمِ آن وجود دارد که ما از مســابقه ی 
علمی دنیــا عقب بمانیم؛ جــدّاً این بیم 

وجود دارد«. 
در روزهــای اخیر نیز مقام معظم رهبری 
در دیــدار با جمعی از جوانان مدال آور در 
المپیادهــای دانش آموزی و دانشــجوییِ 
داخلی و جهانی، با اشــاره به شکل گیری 
یــک حرکت پر بار علمــی در دهه ۸۰ و 
ســرعت گیری پیشــرفت علمی کشــور 
گفتند: »در ســال های آخر دهه ۹۰ این 
حرکت قــدری افت پیدا کــرد البته این 
افت در دو سه ســال اخیر قدری جبران 
شده اما نا کافی است و در شرایط کنونی 
ما احتیــاج به یک خیزش علمی داریم تا 
بــه خط مقدم علم جهانی برســیم که با 
تلاش نخبگان جوان و آماده سازی محیط 
عمومی، ایــن مســئله امکانپذیر خواهد 

شد«.

ë  تحقيقات ما مبتنی بر جامعه و نياز
نيست

انتخابات ریاست  مسعود پزشکیان، نامزد 
جمهــوری در جریــان مناظــره در این 
خصوص اظهار کرد: دانشگاه های ما امروز 
در بهترین حالت نســل دو دانشــگاه ها 
هستند و دانشگاه های علوم پزشکی نسل 

سه قرار دارند. 

نســل های دانشــگاهی شــامل آموزش 
تئوری، تحقیق و مهارت و عمل هستند. 

ما در دانشــگاه ها فقط تئــوری و تحقیق 
را به دانشــجویان منتقــل می کنیم و در 
تئــوری و تحقیق هم مشــکلاتی وجود 
دارد. چون تحقیقات ما مبتنی بر جامعه و 
نیاز نیست و با تحقیقات هزینه ها را هدر 
می دهیم. وی در ادامــه تاکید کرد: باید 
کاری کنیم تا دانشــگاه های ما از نسل دو 

به سمت نسل سه و چهار برود.
 الان عنوان می شــود که علم باید مشکل 
جامعــه را حل کند در همین راســتا نیز 
امروز رشــته ها در هم ادغام می شوند اما 
ما در حال عقب افتادن از دنیا هســتیم؛ 
نیروی انسانی بســیاری داریم اما مشکل 

جامعه را نمی بینیم.
 آموزش بر اســاس نیاز و شناخت جامعه 
نیســت. در ادامــه این نامــزد انتخابات 
ریاســت جمهوری با اشــاره به وضعیت 
فارغ التحصیلان فاقد شــغل، تاکید کرد: 
امروز ما نیروهای بســیاری در دانشگاه ها 
تربیت می کنیم امــا این نیروها در خارج 
از دانشــگاه بیکار هستند و در جایی هم 
کــه کار به آن ها می دهیم، مهارت لازم را 
ندارنــد؛ اگر ما بخواهیم آموزش را طوری 

طراحی کنیم که عمر و سرمایه مردم در 
دانشگاه ها تلف نشوند باید کاری کنیم که 
وقتی دانشجو از دانشگاه خارج شد بتواند 
مشکلی را حل کند. دانشگاه ها امروز دنیا 
در حال حرکت به ســمت نســل ۴ و ۵ 
هستند؛ ولی ما هنوز اندر خم یک کوچه 

هستیم. 
وی ادامه داد: برای تغییر این شرایط باید 
اعضای هیئت علمی و نخبگان احترام پیدا 

کنند. 
برخوردهای جناحی و دسته ای و سیاسی 
کنار بروند و از افرادی که نخبه هستند از 

هر دسته و جناحی استفاده شود.
 وی اضافه کرد: زمانــی که این نخبگان 
از کشــور خارج می شوند، به آن ها افتخار 
ایرانی است  می کنیم که یک دانشــمند 
ولی اگــر در ایران بود، ممکن بود ما او را 

اخراج کنیم یا او را استخدام نکنیم. 

ë  مکانيسم پرداخت بايد به گونه ای
باشد که يک عضو هيات علمی بتواند 

زندگی کند 
این کاندیدای ریاست جمهوری در ادامه 
خاطر نشــان کرد: مکانیسم پرداخت باید 
به گونه ای باشــد که هیئت علمی بتواند 
زندگی کند. با این میزان حقوق اســاتید 
نمی توانند به راحتی زندگی کنند. یکی از 
دلایل مهاجرت نخبگان همین است و در 
نتیجه در خارج از کشور آن ها را می قاپند. 
ما باید از آن هــا مراقبت کنیم وی افزود: 
باید بین نیاز، استخدام نیرو و شایستگی 
یک تناســبی وجود داشته باشد تا وقتی 
یــک نیرو پــس از آمــوزش وارد جامعه 

می شود، بیکار نماند.
مــا  بیــکار  جمعیــت  بیشــتر  الان   
این  و  فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند 
به خاطر عدم سیاست گذاری دقیق ما بر 

اساس نیاز جامعه است. 
احتــرام  هیئت علمــی  بــه  همچنیــن 
نمی گذاریــم و مدیریت سیاســی داریم 
که مجموعه این عوامل ســبب نارضایتی، 
خروج جوانــان، مغزها و اندیشــه ها و نا 

امیدی نسبت به آینده می شود.

جامعه

پزشکیان به وضعیت دانشگاه های کشور انتقاد کرد

عقب ماندن آموزش از نیاز جامعه 

معــاون ســابق وزارت بهداشــت درخصــوص 
اولویت هایی که دولت چهاردهــم باید در حوزه 
بهداشــت و درمان داشــته باشــد، گفت: حوزه 
درمان به بازار آشفته ای تبدیل شده است و یکی 
از این آشــفتگی ها هم نبــود عدالت در پرداخت 
میان پزشکان است. کمتر از یک درصد پزشکان 
درآمدهای بســیاری حتی از راه غیرقانونی دارند. 
یکی از دلایل این نابســامانی اشکالاتی است که 
در تعرفه ها وجــود دارد.اگر تعرفه ها عادلانه بود، 
بســیاری از پزشکان در بیمارســتان های دولتی 
فعالیت می کردند. چرا اساتید و پزشکان خوب به 
محض اینکه تعهد خود را به پایان می رسانند، از 
بیمارستان دولتی می روند؟ این درحالی است که 
۹۰ درصد مردم به بیمارستان های دولتی مراجعه 
می کنند. بیمارســتان های دولتی محل مراجعه 
۱۰۰ درصد قشــر محروم جامعه اســت.علیرضا 
رئیســی عنوان کرد: یک فوق تخصص که استاد 
تمام اســت، در بیمارستان دولتی برای هر بیمار 

۳۰ هزار تومــان می گیرد و همین مبلغ را هم با 
تاخیر دریافت می کند. این شرایط با شعار اصلاح 
نمی شــود. در کنار این باید مدلی ارائه شود که 
پرداخت از جیــب مردم کاهش پیدا کند. امروزه 
پرداختــی از جیب مردم برای درمان بیش از ۶۰ 
درصد است، بخشــی از اعتبارات حوزه سلامت 
وارد بیمه ها می شــود و بــرای کاهش پرداختی 
مردم، بیمه هــا باید تقویت شــوند. بیمه ۲ جز 
حرفه ای و فنی دارد؛ فنی شــامل زیرساخت ها، 
امکانات و هزینه آب و برق بوده و در بیمارســتان 
دولتی، ایــن هزینه برعهده دولت اســت اما در 
بخش خصوصی این هزینــه برعهده خود بخش 
خصوصی اســت. پس باید جــز فنی را در بخش 
خصوصی افزایش و در بخش دولتی کاهش دهیم. 
جز حرفه ای مربوط به پزشــک اســت و باید در 
بخش خصوصی و دولتی یکســان باشد. معتقدم 
که بخش خصوصی هم ضرر می کند. به هر حال 
بیمه ها و کل بودجه ســلامت باید کنار هم قرار 
بگیرند و نهایتا براســاس آن طوری برنامه ریزی 
شود که پزشــکان در بخش دولتی بمانند.وی با 

بیان اینکه یک پزشک متخصص نباید در روز ۵۰ 
بیمــار را ویزیت کند، ادامه داد: این اتفاق در دنیا 
نمی افتد اما در ایران داریم و دلیل آن پایین بودن 
تعرفه هاست و پزشک می خواهد با افزایش کمیت، 
معیشــت خود را جبران کند اما کیفیت کاهش 
پیدا می کند. شــورای عالی بیمه و نظام پزشکی 
باید در تعرفه ها بازنگری کنند.وی معتقد است که 
پایین بودن تعرفه ها ریشــه های فساد را در حوزه 
سلامت تقویت می کند.رئیسی با انتقاد از افزایش 
بی رویه و بدون منطق دانشــکده های پزشکی و 
پیراپزشکی، بیان کرد: ساخت دانشگاه در جایی 
که امکانات و اســاتید کافی نــدارد، اقدام خوبی 
نیست. این اتفاق تحت فشار نماینده های مجلس 
رخ می دهد و اگر وزیری هم با آن مخالفت کند، 
استیضاح می شود. نماینده های مجلس برای اینکه 
رای بیاورند به مردم وعده می دهند که دانشکده 
پزشــکی تاســیس کنند. افرادی کــه در حوزه 
ســلامت در ایران آموزش دیده اند، واقعا باسواد 
هستند اما این کار تیشــه به ریشه اعتبار علمی 

می زند و آموزش را بی کیفیت می کند.

معاون سابق وزارت بهداشت بیان کرد :

خواستههایغیرمنطقینمایندگانمجلسازنظامسلامت

اگر می خواهید در کمتر�ین زمان اگر می خواهید در کمتر�ین زمان 
به آرامش اعصاب برسید از ا�ین کارها غافل نشو�د؛به آرامش اعصاب برسید از ا�ین کارها غافل نشو�د؛

به یک
 اتفاق مثبت 

فکر کنید

ماساژ دست را 
فراموش نکنید

شکلات بخورید

آدامس
 بجوید

از اخبار دوری 
کنید

باغبانی کنید

به ستاره ها 
نگاه کنید

کمی عسل 
بخورید

بخندید

اینفوگرافیک اختصاصی

کار را معلم می کند، سود را موسس می برد

زیرپاگذاشتنقانونتوسطمدارسغیرانتفاعی
پرستو خلعتبری / گروه جامعه 	

معلمان مدارس غیرانتفاعی در سال های اخیر صبرشان سرآمده و بارها 
در اعتراض به حقوق های اندک و کمتر از حداقل وزارت کار و پرداخت 
نشدن بیمه تجمعات متعددی برگزار کردند.آنها مانند معلمان رسمی 
شاغل در آموزش و پرورش کار می کنند اما حقوق  آن ها بسیار کمتر از 
حداقل وزارت کار و بیمه های پرداختی هم کمتر از ۳۰ روز است.یکی 
از موانع مهمی که سر راه اصلاح شرایط قرار داشت، ایرادات قانون بود.
در قانون تاسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی 
مبنای محاســبه حقوق و بیمه این معلمان قانــون وزارت کار بود اما 
در واقعیت معلمان ســاعت کار کمتری دارند و نمی توان قانون وزارت 
کار را مبنــا قرار داد.نمایندگان معلمــان غیرانتفاعی بارها در دیدار با 
نمایندگان مجلس به این موضوع اشــاره کردند و در نهایت اعتراضات 
نتیجه داد و در نشســت علنی ۲۱ اســفندماه ۱۴۰۲ مجلس، قانون 
تاســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی اصلاح 
شد.براســاس تبصره ۲- ایــن قانون، موسســان کارفرمایان مهدهای 
کودک پیش دبستانی ها مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی 
مکلفند با رعایت ضوابط قانون تامین اجتماعی فهرست اسامی و حق 
بیمه ماهیانه، مربیان کارکنان و معلمان خود را مبتنی بر اشتغال تمام 
وقت و پاره وقت مندرج در این ماده به سازمان تأمین اجتماعی ارسال 
و پرداخت کنند. سازمان تأمین اجتماعی مکلف است ظرف ۶ ماه پس 
از لازم الاجرا شــدن این قانون ترتیبی اتخاذ کند تا سازمان مدارس و 
مراکز غیردولتی و توســعه مشارکت های مردمی و سازمان ملی تعلیم 
و تربیت کودک بتوانند دسترســی برخط به سامانه مربوط به سوابق 
فهرست و پرداخت حق بیمه کارفرمایان مذکور را داشته باشد.بر این 
اساس ساعات فعالیت تمام وقت معلمان و کارکنان آموزشی مدارس و 
مراکز غیردولتی شامل برنامه درسی ملی و فوق برنامه درسی مصوب 
شورای عالی آموزش و پرورش و آمادگی برای حضور در کلاس درس 
)۳۰( ساعت در هفته و ساعات کار مدیران، معاونان و کارکنان اداری 
دفتری و خدماتی مدارس مراکز )3۶( ســاعت در هفته با احتســاب 
حضور در جلسات و شوراهای آموزشی پرورشی و اداری مدرسه تعیین 
می شــود.پس از آن در اردیبهشــت ۱۴۰۳ احمد محمودزاده رئیس 
ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی از 
ابلاغ آئین نامه جدید مدارس غیردولتی خبر داد و گفت: »با اســتناد 
به آئین نامه جدید ســاعت کاری معلمان غیرانتفاعی کاهش یافته و 
حقوق آنها افزایش پیدا می کند.قرار شــده معلمان مدارس غیردولتی 
مقطع ابتدایی با ۲۵ ساعت تدریس به صورت تمام وقت در نظر گرفته 
و بیمه هم شــوند.حقوق این دســته از معلمــان تقریباً نزدیک نصف 
نســبت به وضعیت موجود افزایــش می یابد«.بیش از یک ماه از ابلاغ 
این آئین نامه می گذرد و سراغ مدارس غیرانتفاعی رفتیم تا ببینیم که 
قانون چطور اجرا می شــود.یکی از معلمان در این باره گفت: »تغییری 
در شرایط ما ایجاد نشده است. حقوق دریافتی من پنج میلیون تومان 
اســت اما می دانم که موسس حقوق هشت میلیون تومان را برای من 
در سامانه ثبت کرده اســت.معلم معلم است چه فرقی می کند که در 
چه نوع مدرسه ای کار کنی ما همه تلاش خود را برای افزایش کیفیت 
آمــوزش انجام می دهیم اما با این شــرایط انگیزه ای برای ادامه دادن 
نداریم. من مانند یک معلم رسمی کار می کنم اما ماهانه ۲۰ روز بیمه 
برای من ثبت می شــود.ما حتی همان مرخصــی قانونی وزارت کار را 
هم نداریم و در صورت درخواســت مرخصی مبلغی از حقوقمان کسر 
می کنند. من پدرم را از دســت دادم و بعد از سه روز مرخصی با کسر 
حقوق مواجه شــدم. این در شــرایطی بود که حتی قبول نمی کردند 
که کســی را جایگزین کنم.مدرســه ما از هر دانش آموز ۳۵ میلیون 
تومان شــهریه می گیرد و با احتســاب هزینه سرویس و موارد جانبی 
هر دانش آموز حدود ۵۰ میلیون شــهریه پرداخت می کند اما معلمان 
پنج تا ۶ میلیون حقوق می گیرند و فقط ۲۰ روز بیمه دارند. من حتی 
یک بار هــم ندیده ام بازرس بیمه برای نظارت به مدرســه ما بیاید«.
بر اســاس این گزارش، اگرچه اصلاح قانون قدم موثر و خوبی بود اما 
نظارت ها بر اجرای قانون هم باید افزایش پیدا کند تا شــاهد تخلفاتی 

از این دست نباشیم .

گزارش
شروع رسمی فعالیت های تابستانه مدارس، از امروز

علی قدمی / گروه جامعه 	
از امروز فعالیت های تابستانه مدارس آغاز شد. »تربیت، بدون توقف« شعار فعالیت های تابستانی امسال است.بنا بر گفته مسؤولان معاونت پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش، 
برنامه های اوقات فراغت وزارت آموزش و پرورش امســال قرار اســت در ۳۰ هزار پایگاه تابستانی از جمله ۱۱۸۲ کانون، ۸۴۰ دارالقرآن، مدارس منتخب از ۱۱۲ هزار مدرسه کشور و 
۳۴۶ اردوگاه برگزار شود و۱۴ طرح عملیاتی، تشکیلاتی و مهارت آموزی از سوی معاونت پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش در کنار طرح های تشکل های دانش آموزی برای 
تابستان امسال تدارک دیده شده است.اوایل اردیبهشت بود که حجت الاسلام پورثانی معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با انتقاد از تعطیلی مدارس در تابستان گفته 
بود: اگر معتقدیم تربیت یک فرآیند اســت و مقطعی و گذرا نیســت، این فرایند نباید چهار ماه متوقف شود. نمی شود با پایان سال تحصیلی، فرآیند تربیت متوقف شود و بعد از چهار 
ماه دوباره شروع شود.در همین راستا آموزش و پرورش تلاش کرد در موقعیت های مختلف آموزش و تعلیم و تربیت دانش آموزان را به صورت حضوری و غیرحضوری پیگیری کند. 

هزار
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رئیس پلیس راهور فراجا گفت که ســالانه حدود 
۶۰۰ هزار دســتگاه وســیله نقلیه شامل خودرو و 
موتورســیکلت به دلیل فقدان معاینه فنی و بیمه 
شخص ثالث توقیف می شوند.سردار تیمور حسینی 
اظهار داشــت: موضوع معاینه فنی و بیمه شخص 
ثالث از خطوط قرمز پلیس راهور اســت که در این 
مورد با هر وســیله نقلیــه  و راننده متخلفی بدون 
اغماض برخورد می شود.وی افزود: موضوع انضباط 
ترافیکی موضوع ویژه و گسترده ای است که پلیس 
راهور با تمامی ظرفیت خود در میدان حضور پیدا 
کرده اســت زیرا کوچک ترین بی توجهی در این 

زمینه ممکن اســت جان و ایمنی مردم را به خطر 
بیاندازد.سالانه ۲ میلیون دستگاه وسیله نقلیه اعم 
از موتورســیکلت و خودروی ســواری و همچنین 
خودروهای کار توسط پلیس راهور به دلایل تخلفات 

مختلف راهنمایی و رانندگی توقیف می شود.
وی ۳۰ درصــد توقیف وســایل نقلیــه را مربوط 
بــه فقدان دریافت معاینه فنــی و همچنین بیمه 
نامه شــخص ثالث عنوان کرد و افزود: در قسمت 
توقیــف خودروها،موضوع معاینه فنــی از فراوانی 
بســیاری برخوردار اســت لذا توجه به این مورد از 
اهمیت بالایی برخوردار است بنابراین از شهروندان 
می خواهیم نســبت به دریافــت معاینه فنی و در 
صورت داشتن شرایط اسقاط خودرو موارد لازم را 

مورد توجه قرار دهند.وی درباره موتورســیکلت ها 
نیز اظهارداشــت: در مورد موتورسیکلت ها شاهد 
فراوانی عدم برخورداری از بیمه نامه شخص ثالث 
هســتیم که پلیس به جد با آن برخورد می کند.

وی تاکید کرد: هیچ تمایزی در موضوع بیمه نامه 
شخص ثالث وجود ندارد و با موتور سیکلت ها نیز 
همانند خودروهای شخصی برخورد خواهد شد.وی 
درباره ثبت تخلف عدم برخورداری از بیمه شخص 
ثالث توســط سامانه های هوشمند و دوربین های 
کنترل ترافیک گفت: موتورسیکلت ها نیز همانند 
دیگر وسائل نقلیه توسط سامانه های هوشمند رصد 
و در صورت عــدم برخورداری از بیمه نامه جریمه 

خواهند شد.

رئیس پلیس راهور فراجا:

سالانه۶۰۰هزارخودروبرایمعاینهفنیوبیمهشخصثالثتوقیفمیشوند
رضا غلامی / گروه جامعه

پرستو خلعتبری / گروه جامعه



5 www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com

ë
ë

یکشنبه 3 تیر ماه 1403 
شماره 1570

اخبار استانها

اميری فر ،خبرنگاريادگارامروز: 
مدیرکل بهزیستی مازندران از رشد ۳۷ 
درصدی ایجاد فرصت شــغلی جدید در دولت مردمی 
سیزدهم برای مدد جویان زیرپوشش این نهاد حمایتی 
در اســتان خبرداد.فریبا بریمانــی  اظهار کرد: در طی 
فعالیت دولت مردمی، زمینه اشــتغال برای ۱۱ هزار و 
۳۱۶ نفر از مددجویان زیرپوشــش بهزیستی مازندران 

فراهم شده است.
وی از رشــد ۲۸۰ درصــدی پرداخت مســتمری به 
مددجویان بهزیســتی مازندران در دولت ســیزدهم 
خبرداد و با اشــاره به رویکرد دولت مردمی ســیزدهم 
کرد: برای نخســتین بــار در ۲ دهه اخیــر و با همت در راستای خدمات رسانی به محرومان جامعه، تصریح 

دولت سیزدهم، افراد پشت نوبت حایز شرایط دریافت 
مســتمری معلولان و زنان سرپرســت خانوار به صفر 
رسید و اکنون هیچ خانوار پشت نوبتی نداریم.بریمانی 
خاطرنشان کرد: در طی فعالیت دولت مردمی سیزدهم، 
۲۴ هــزار خانوار جدید با رشــد ۲۵ درصدی که حایز 
دریافت مســتمری معلولان و زنان سرپرســت خانوار 
بودند در مازندران شناسایی و زپوشش بهزیستی قرار 
گرفتند.این مقام مسوول افزود: در دولت مردمی، هفت 
هزار و ۱۴۶ نفر با مبلغ ماهانه ۱۵۰ میلیارد ریال از حق 
پرستاری نگهداری از معلولان ضایعه نخاعی و معلولان 
شدید با سرانه هر فرد ۲۱ میلیون ریال برخوردار شدند 
که در این بخش نبز شاهد رشد ۱۸۵ درصدی هستیم.

آذری،خبرنگاريادگارامروز: 
 مدیر کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گلستان میزان تعهد اشــتغال استان در سال جاری را 
بیــش از ۲۳ هزار نفر اعلام کــرد و گفت: تا کنون ۱۴ 
درصد از این آمار تحقق پیدا کرده اســت. حسینعلی 
خواجه مظفری اظهار کرد: تعهد اشــتغالی که وزارت 
تعاون برای گلستان در سال ۱۴۰۳ مشخص کرده است 
۲۳ هزار و ۱۰۰ نفر اســت. وی با اشــاره به اینکه ۱۴ 
درصد از این آمار تحقق پیدا کرده است، افزود: اشتغال 
حدود سه هزار نفر توسط دستگاه های اجرایی به ثبت 

رسید.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان گلستان 
گفت: در بحث اشــتغال یکی از سیاســت هایی که در 

دستور کار وزارت خانه و دولت قرار گرفته است توجه 
ویژه به فارغ التحصیلان دانشگاهی است.

وی یادآور شد: از تعداد تعهدی که برای اشتغال استان 
به ثبت رســیده ســه هزار و ۶۰۰ نفر مربوط به فارغ 
التحصیلان دانشگاه های گلستان است که تا کنون ۳۴۰ 
نفر به ثبت رســیده اســت و می توان گفت حدود ۹ و 
نیم درصد تعهد تحقق پیدا کرده است. خواجه مظفری 
اظهار کرد: سال گذشته از میزان تعهد اشتغال که برای 
اســتان به ثبت رسیده بود ۱۱۷ درصد آن تحقق پیدا 
کرد اما با بازدیدهای میدانی که انجام شــد نزدیک ۸۰ 
درصد اشــتغال ایجاد شده واقعی بود. وی در خصوص 
اعتبارات مشاغل خانگی هم افزود: سال گذشته میزان 
اعتبارات اســتان در این حوزه ۱۲۰ میلیارد تومان بود 
که توانستیم تمام اعتبار را جذب کنیم و همین موضوع 

باعث شد تا اعتبارات ما در سال جاری افزایش یابد

گلاله فرهادی،خبرنگاريادگارامروز: 
مدیــرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
کردســتان گفت: مشــارکت بالای مردم در انتخابات 
هشــتم تیرماه، افزایش اقتدار و پایــداری امنیت را در 

کشور به دنبال خواهد داشت.
علی اصغر دریایی  در نشست خبری با موضوع انتخابات 
هشتم تیرماه در ســنندج اظهار کرد: مشارکت بالا در 
انتخابــات، اقتدار بالا و امنیت پایــدار را در پی خواهد 
داشــت، امنیتی که نعمتی بی بدیلی است و همه باید 

برای حفظ آن تلاش کنیم.
وی از رسانه ها خواست تمام تلاش خود را برای ترغیب 
مردم به شرکت در انتخابات پیش رو بگیرند و با تولید 
محتوا، ملت را در انتخاب فردی اصلح کمک کنند که 

برای جامعه اثرگذار باشد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کردستان با بیان اینکه 

هنرمندان کردستانی به خوبی قدر امنیت را می دانند، 
اضافه کرد: اگر امروز برنامه های متعدد فرهنگی و هنری 
در شــهرها و روستاهای استان برگزار می شود، بخاطر 
وجود امنیت اســت و امتداد آن با مشارکت بالا ایجاد 

خواهد شــد. دریایی یادآور شد: رسانه ها دستاوردهای 
دولت ســیزدهم و ضرورت ادامه راه شهید رئیسی را با 

انتخاب فرد اصلح تبیین کنند.
وی به شــهادت آیت الله رئیسی اشــاره کرد و گفت: 
تمام قدرت ها انتظار داشتند با شهادت رئیس جمهور، 
کشــور دچار هرج و مرج شود اما با درایت رهبری، این 
اتفاق نیفتاد و در کمترین زمــان تصمیم بر برگزاری 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گرفته شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کردستان با بیان اینکه 
امنیت حاکم بر کشور به برکت وجود رهبری مدبر است، 
گفت: ۶ نامزد انتخابات ریاســت جمهوری مورد تایید 
نظام هستند و مردم با دید باز فرد اصلح را انتخاب کنند.
دریایی گفت: شهید رئیســی کمترین رای را از مردم 
کردستان گرفت اما تعهد به خدمت داشت و در کمتر از 

سه سال سه بار به استان سفر کرد.

مريم مومنی،خبرنگاريادگارامروز: 
محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه در اختتامیه نخســتین دوره مســابقات 
جهانی زورخانه ای گفت: هر ورزشی علاوه بر اثراتی که 
بر جسم دارد، اثراتی هم بر روح و روان انسان می تواند 
داشته باشــد. ورزش زورخانه ای اثرات مثبتی بر روح و 
روان انسان دارد و ورزش اخلاق، جوانمردی، احترام به 

بزرگ ترها و تواضع است.
نخستین دوره مسابقات جهانی زورخانه ای به مدت ۲ 
روز در تاریــخ ۳۱ خرداد و یکم تیر در ســالن پیروزی 

اصفهان برگزار شد.
در مراســم اختتامیه این مسابقات که با حضور محمد 
یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان، 
مهرعلی باران چشــمه، رئیس فدراسیون ورزش های 
زورخانه ای و باســتانی و محمدتقــی نقدعلی رئیس 
مجمع نمایندگان استان اصفهان برگزار شد، عضویت 
در هیأت رئیسه فدراســیون ورزش های زورخانه ای و 
باستانی به مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه پیشنهاد و با 

اهدای هدایایی از حمایت های این شرکت از این ورزش 
باستانی تقدیر شد.

محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
در حاشیه اختتامیه این رقابت ها در گفتگو با خبرنگار 
ایراســین اظهار داشت: کشــورهای دیگر از ارزش ها و 
ظرفیت هــای فرهنگی خود اســتفاده کردند تا به این 
شکل فرهنگ کشور خود را ارتقا دهند و هم بتوانند آن 

را صادر کنند، ما کمتر از این پیشینه فرهنگی استفاده 
می کنیم.

وی افزود: هر ورزشی علاوه بر اثراتی که بر جسم دارد، 
اثراتی هم بر روح و روان انســان می تواند داشته باشد. 
ورزش زورخانه ای اثرات مثبتی بر روح و روان انســان 
دارد و ورزش اخــلاق، جوانمردی، احترام به بزرگ ترها 

و تواضع است.
طیب نیا تصریح کرد: باشــگاه فولاد مبارکه ســپاهان، 
باشــگاه متفاوتی اســت و در فصلی که گذشــت تیم 
زورخانه ای را در این باشــگاه تشکیل دادیم و پای این 
کار ایستادیم چون می دانیم که اعتبار این ورزش فقط 
جنبه ورزشی آن نیست؛ ما به این ورزش و به این منش 

پهلوانی در کشور نیاز داریم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: شرکت 
فولاد مبارکه بنا بر مســئولیت های اجتماعی که دارد 
در ورزش ســرمایه گذاری می کند و برای برگزاری این 
مسابقات نیز حمایت های لازم انجام شد تا این رقابت ها 

به بهترین شکل ممکن برگزار شود

زينب اشکن پور،خبرنگاريادگارامروز: 
ابوالحسن عالی مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان بوشهر در توضیح این خبر اظهار داشت 
: آزمایشگاه تخصصی شرکت آبفا استان بوشهر شامل 
چهار آزمایشگاه باکتریولوژی آب ، سه آزمایشگاه فیزیک 
و شــیمیایی ، یک آزمایشگاه ریز آلاینده معدنی ، یک 
آزمایشگاه باکتریولوژی تصفیه خانه آب ، یک آزمایشگاه 
فیزیک و شــیمیایی تصفیه خانه آب و یک آزمایشگاه 

بیولوژی است .
 وی بیان کرد : در این آزمایشــگاه ها ۱۲ آزمایشگر و ۴ 

نمونه بردار به طور مستمر فعال است .
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح 
کرد : در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی نیز این شرکت در 

بخش کالیبراسیون تجهیزات آزمایشگاهی سه میلیارد 
ریال ، در تجهیز و راه اندازی آزمایشــگاه کلستریدیوم 

پرفرژنــس ۵.۲ میلیــارد ریال و نوســازی تجهیزات 
آزمایشــگاهی قریب به ۲۰ میلیارد ریال هزینه کرده 

است .
عالی افزود : یک آزمایشگاه باکترولیوژی و یک آزمایشگاه 
فیزیک و شیمیایی شــرکت آبفا استان نیز  در زمینه 
استاندارد ایزو ۱۷۰۲۵ موفق به اخذ و تمدید گواهینامه 
شده است . وی عنوان کرد : همچنین یک آزمایشگاه 
فیزیک و شیمیایی و یک آزمایشگاه فلزات سنگین نیز 

در مرحله اجرا و پیاده سازی قرار دارند .
عالی اظهار کرد : شــرکت آبفا اســتان بوشهر از لحاظ 
تجهیزات آزمایشــگاهی از شرکت های پیشگام کشور 
اســت که این مهم نویدبخش تأمین سطح کیفی آب 

شرب استان است 

زينب اشکن پور،خبرنگاريادگارامروز:
معاون مهندسی و ساخت راه و شهرسازی 
استان بوشهر از بازدید استاندار بوشهر از روند عملیات 
اجرایی تقاطع غیرهمسطح ورودی شهر گناوه خبر داد. 
 ســید امین عارف زاده معاون مهندسی و ساخت راه و 
شهرسازی استان بوشهر  گفت:  عملیات احداث تقاطع 
ورودی شهر گناوه با مبلغ اولیه ۱۰۰ میلیارد تومان از 

اردیبهشت ماه سال جاری آغاز شد.
عارف زاده افزود: این پروژه شامل ۸۸۰۰۰ متر مکعب 
عملیات خاکریزی، ۷۵۰۰ مترمکعب مصالح روسازی، 

۱۱۹۰۰۰ مترمربع-سانتیمتر آسفالت، ۱۷۴ تن میلگرد 
و ۱۱۰۰ مترمکعب بتن بوده و دارای ۱۲ عدد شــمع 
بتنی به ارتفاع ۳۰ متر و قطر ۲/۱ متر و ۷ عدد تیر بتنی 

به ارتفاع ۵/۱ متر و طول ۲۴ متر است.
احمد محمدی زاده استاندار بوشهر با حضور در محل 
کارگاه احداث تقاطع غیرهمســطح شهر گناوه، ضمن 
بازدید از پروژه، روند شــروع عملیات اجرایی این پروژه 
را مطلوب اعلام و اظهار کرد: امیدواریم پیمانکار پروژه 
با تسریع در ادامه عملیات اجرایی، بزودی شاهد اتمام و 

بهره برداری از این پروژه باشیم.

محمدی زاده افزود: احداث باند دوم کمربندی گناوه که 
از سالیان قبل راکد مانده بود، با تأمین اعتبار مورد نیاز 
طی دو سال گذشته شتاب قابل قبولی به خود گرفته 
و در حال حاضر حدود ۶ کیلومتر از این مسیر آسفالت 
گردیده و ادامه عملیات نیز در دســت اقدام است که با 
تکمیل آن و اتمام عملیات تقاطع غیرهمسطح ورودی 
شــهر گناوه، بزودی شاهد بهره برداری از این دو پروژه 
خواهیم بود. در پایان این بازدید اســتاندار بوشــهر به 
مناسبت عید سعید قربان به هر یک از افراد حاضر در 

کارگاه یک جلد کلام ا... مجید هدیه داد

در دولت سیزدهم محقق شد؛

رشد ۳۷ درصدی ایجاد اشتغال برای مددجویان بهزیستی مازندران 

تحقق ۱۴ درصدی تعهد اشتغال در گلستان

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کردستان:

مشارکت بالا در انتخابات افزایش اقتدار را به دنبال دارد

مدیرعامل فولاد مبارکه در اختتامیه نخستین دوره مسابقات جهانی زورخانه ای :

ورزش زورخانه ای ورزش اخلاق، جوانمردی و تواضع است

تجهیز و بروزرسانی ۱۱ آزمایشگاه شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 

بازدید استاندار بوشهر از تقاطع غیر همسطح ورودی شهر گناوه 

انجام بیش از ۴۱ هزار خدمت
گاز ایلام  غیر حضوری در شرکت 

ساراميری،خبرنگاريادگارامروز: 
رئیس روابط عمومی شــرکت گاز استان ایلام گفت: 
در طول سال گذشته بیش از ۴۱ هزارو ۶۸۲ خدمت متنوع در میز 
خدمت شــرکت گاز استان به صورت غیرحضوری به آحاد مختلف 

مردم ارائه شده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام ؛ صابر شفیعی افزود: 
این خدمات شامل درخواســت، انتقاد، شکایات تلفنی، محاسبات 
قبض گاز، درخواست نصب و جابجایی علمک، خدمات الکترونیکی، 
استعلام، فرآیند تسویه حساب، پیشنهادات، تغییر نام، وصل مجدد 

گاز، درخواست شبکه گاز، دریافت آخرین قبض و غیره بوده است.
وی اظهار داشت:از این تعداد ، ۳۹۰ مورد ثبت شماره همراه،  ۱۴۰ 
مورد درخواســت پیامک قبض،  ۱۴ هزارو ۹۹۶ مورد درخواســت 
قبض، ۶۳۹ مورد نصب علمــک، ۵۴۰ مورد جابجایی علمک و ۲۴ 

هزارو ۹۷۷ مورد پرداخت قبض آنلاین بوده است.
شفیعی تصریح کرد: خدمات غیرحضوری شرکت گاز از طریق سامانه 
جامع اینترنتی ارتباط با مشــتریان )crm(، وب ســایت اینترنتی 
شرکت گاز استان، تلفن گویای ۲۴ ساعته، اپلیکیشن اندروید تلفن 

همراه، سیستم پیامکی و غیره انجام می شود.
رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام گفت: سرعت بخشیدن 
در امر خدمت رسانی، پاسخگویی مناسب و تکریم ارباب رجوع که 
موجب افزایش حس اعتماد مردم به خدمتگزاران خود در شــرکت 
گاز استان ایلام می شود افتخاری ارزشمند بوده و در این راستا این 
مجموعه تلاش خود را برای خدمت رسانی حضوری و غیرحضوری 

به آحاد مختلف مردم دوچندان کرده است.

میز خدمت امور آبفا شهرستان
 عنبرآباد برپا شد

کرمی،خبرنگاريادگارامروز:
همزمان با هفتــه صرفه جویی در مصــرف آب میز 
خدمــت امور آب و فاضلاب شهرســتان عنبرآباد در محل مصلای 
نمازجمعه این شهرستان مستقر شد. به گزارش روابط عمومی امور 
آبفا شهرستان عنبرآباد این میز خدمت با هدف ارتباط چهره به چهره 
مدیران با مردم ،تکریم ارباب رجوع و تســریع در حل مشــکلات و 
درخواست ها با حضور نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس 
شــورای اســلامی ،مدیر و جمعی از کارکنان امور آبفا شهرستان 

عنبرآباد برپا شد
ارائه خدمات به مشترکین، پاسخگویی به سؤالات و درخواست های 
مربوط به مسائل آب و خرید انشعاب ، تشریح وضعیت تأمین، توزیع 
و کنترل کیفی آب شرب شهروندان از جمله فعالیت ها و اقدامات آبفا 
در میز خدمت نماز جمعه این هفته بود. لازم به ذکر اســت، حجت 
الاسلام بهروزه امام جمعه موقت عنبراباد در خطبه های نمازجمعه 
این هفته با قدردانی از اقدامات ابفا این شهرســتان بر رعایت الگوی 
مصرف آب ، صرفه جویی و جلوگیری از از نصب انشــعاب غیرمجاز 

جهت توزیع عادلانه آب شرب تاکید نمود

گندم در مناطق معتدل  آغاز برداشت 
کرمانشاه استان 

فريده محمدی،خبرنگاريادگارامروز:
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان کرمانشاه :  

تــا ابتدای تیرماه بیش از 167 هــزار تن گندم بصورت تضمینی از 
کشاورزان کرمانشاهی خریداری شده است . به گزارش روابط عمومی 
اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه – علی ملکشاهی با 
اعلام خبر آغاز بکار مراکز خرید تضمینی مناطق معتدل استان گفت 
: از ابتدای فصل برداشــت گندم 41 مرکز خرید تضمینی دولتی ، 
سیلوهای بخش خصوصی و مباشرین تعاونی روستایی وظیفه تحویل 
گیری مازاد بر نیاز کشاورزان هم استانی را بر عهده دارند و تا کنون 
بیش از 167 هزار تن گندم بصورت تضمینی از کشاورزان خریداری 
شده است .مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه قیمت 
خرید تضمینی گندم به ازای هر کیلوگرم گندم معمولی را 17500 
تومان و به ازای هر کیلوگرم گندم دروم را 18000 تومان اعلام کرد 
و افزود : با اتمام برداشــت گندم در مناطق گرمسیر استان شامل 4 
شهرستان قصرشیرین ، سرپل ذهاب و بخش هایی از شهرستان های 
ثلاث باباجانی و گیلانغرب و آغاز برداشــت در دیگر نقاط استان تا 
کنون 108 هزار تن گندم دروم و 59 هزار تن گندم معمولی با نرخ 
های تضمینی از کشاورزان خریداری شده است ملکشاهی همچنین 
از اقزایش حجم خرید تضمینی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت : با توجه به اینکه سال گذشته در چنین روزی 147 
هزار تن گندم از کشــاورزان خریداری و ذخیره سازی نمودیم ، در 
ســال زراعی جاری به لطف بارش مناسب رحمت الهی و همچنین 
تلاش دولت خدمتگزار در خدمات رســانی مناسب به کشاورزان از 
جمله اجرای برنامه های موفق جهش تولید در دیمزارها و همچنین 
کشت قراردادی ، شاهد رشد 14 درصدی خرید تضمینی گندم در 

مدت مشابه سال قبل بودیم

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب گلستان خبرداد؛

آماده سازی ۴۲ دستگاه دیزل ژنراتور 
برای مقابله با تنش آبی درگلستان

آذری،خبرنگاريادگارامــروز:  مدیــر عامل 
شــرکت آب و فاضلاب گلســتان از آماده سازی ۴۲ 
دســتگاه دیزل ژنراتور به منظور مقابله مواقع بحران در سراسر این 
استان خبر داد. ابوالفضل رحیمی  با تاکید بر آمادگی و به کارگیری 
تمام توان نیروها و تجهیزات برای خدمات رسانی بی وقفه و بهینه به 
مردم و رفع کمبود و تنش آبی با احتمال شرایط بحرانی در گلستان 
اظهار کرد: با توجه به تأمین ۹۵ درصدی آب شرب مشترکین استان 
از منابع زیر زمینی و وابســتگی بالای صنعت آب به پایداری شبکه 
برق تلاش داریم در راستای مقابله با تنش آبی و فراهم کردن آسایش 
خاطر مشترکین فعالیت های مؤثری انجام دهیم.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب اســتان گلســتان افزود: در همین راستا ۴۲ دستگاه 
دیزل ژنراتور با توانی بالغ بــر ۱۱ مگاوات در مدار بهره برداری قرار 
گرفت تا تابســتان امسال را با کمترین تنش سپری کنیم.این مقام 
مسؤول از برگزاری مانور آماده به کار بودن مولدهای برق اضطراری 
در تأسیســات آب و فاضلاب به منظور فراهم آوردن بسترهای لازم 
برای به کارگیری مولدهای برق اضطراری طی سال جاری خبر داد.
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با حضور وزیر کشور؛

تقاطع غیرهمسطح میدان امام 
ک افتتاح شد خمینی)ره( ارا

قاسمی،خبرنگاريادگارامروز:   
تقاطع غیرهمسطح میدان امام خمینی)ره( اراک روز 
پنجشــنبه با حضور احمد وحیدی وزیر کشور فرزاد مخلص الائمه 
استاندار و جمعی از مسئولان استان مرکزی و مدیریت شهری اراک 
افتتاح شد. به گزارش ایرنا، تقاطع غیر همسطح میدان امام خمینی 
)ره( حدود ۱۳ هکتار وسعت دارد و داری یک زیرگذر در امتداد جاده 
اراک - تهران به طول حدود ۱۸۰۰ متر و ۲ لاین به عرض حدود ۲۵ 
متر و ۲ چپگرد از همسطح به زیرگذر و میدان هم سطح و ۲ راستگرد 
است. عملیات اجرایی این طرح از خردادماه ۱۴۰۱ آغاز و هزینه تمام 

شده آن نیز ۲ هزار میلیارد ریال است.

۱۰۲ هزار نفر عضو صندوق اعتباری هنر 
هستند

مهدی نجف وند،خبرنگاريادگارامروز: 
مشــاور وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی و مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر گفت: ۱۰۲هزار هنرمند در کشــور عضو این 

صندوق هستند که سه هزار و ۵۰۰ نفر آنها لرستانی می باشد.
ســید مجید پوراحمدی  در آئین نکوداشت نامداران فرهنگ و هنر 
استان در سالن اجتماعات شــهید آوینی اظهار کرد: در طول عمر 
دولت مردمی، فرهنگ و هنر مورد توجه ویژه قرار گرفت و برنامه های 
زیادی برای حمایت این قشر تدوین شد. وی با بیان اینکه معیشت  
اهالی فرهنگ و هنر در این دولت مورد توجه قرار گرفته است ادامه 
داد: بیش از ســه هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار کمک معیشــتی 
در ایام کرونا به بیش از ۸۰ هزار نفر از اعضا اعطا شــد.وی همچنین 
اضافه کرد: خطه لرســتان دارای هنرمندان و ناموران ملی و فراملی 
است که عمر خود را در این سرزمین گذاشته و صرف فرهنگ و هنر 
کرده اند.پوراحمدی با بیان اینکه لرستان گنجینه بزرگی از مفاخر هنر 
و فرهنگ است که تاثیر زیادی در کشور داشته اند، افزود: درصد قابل 
توجهی از اعضای صندوق هنر لرستانی هستند که بخش مهمی از 
آنان در رشته موسیقی فعالیت دارند.وی با بیان اینکه بیش از ۴۰۰ 
میلیارد ریال کمک مستقیم و غیرمستقیم برای لرستان هزینه شده 
است، گفت: نگاه راهبردی ما در مرکز، توزیع عدالت فرهنگی برای 
تمام مناطق کشور است و به همین منظور طرح های تحولی همچون 
"هفت بحر هنــر" را تدوین کردیم. مدیرعامل صندوق اعتباری هنر 
در ادامه با تقدیر از مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان گفت: 
اعظم روانشاد از مدیران کل فعال ارشاد استان ها و فردی هنرمند و 
فعال فرهنگی اســت. به گفته پوراحمدی، لرستان ۶ هنرمند دارای 
درجه یک هنری دارد که به لحاظ ضریب نســبت به جمعیت قابل 

توجه و اقناع است

شهر قزوین ۵۰۴ هکتار بافت
 فرسوده  دارد

مصطفی مرادی،خبرنگاريادگارامروز: 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قزوین گفت: 
شهر قزوین دارای ۵۰۴ هکتار بافت فرسوده است که ۷۰ درصد آن 
در منطقه جنوبی شهر قرار دارد. سیدمحمد علمی معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قزوین با تاکید بر نوسازی، بازسازی و بهسازی 
بافت فرســوده گفت: طرح های بازآفرینی شهری در قزوین با هدف 
بهبود بافت های فرســوده و ارتقای کیفیت زندگی شــهری به طور 
رسمی از سال ۹۴ آغاز شده که شامل طرح های مختلفی در زمینه 
نوسازی مسکن، بهبود زیرساخت ها، و توسعه امکانات عمومی است. 
وی با بیان اینکه طرح های بازآفرینی در قزوین با رویکرد های جامع 
و چندجانبه انجام می شوند، اضافه کرد: این طرح ها ویژگی هایی از 
جمله توســعه پایدار، تاکید بر حفظ منابع طبیعی، کاهش آلودگی 
و بهینه ســازی مصرف انرژی، ارتقای کیفیت زندگی، فراهم کردن 
دسترسی بهتر به خدمات شهری مانند حمل ونقل، بهداشت، آموزش 
و تفریح، مشارکت اجتماعی، جلب مشارکت فعال ساکنان و جامعه 
محلی در فرایند برنامه ریزی و اجــرا را در بر می گیرد. علمی ادامه 
داد: هویــت تاریخی و فرهنگی بــا مرمت و نگهداری بنا ها و تلفیق 
آنها با طرح های جدید، نوسازی و بهبود زیرساخت های شهری مانند 
شبکه های آب، برق، گاز و فاضلاب، تقویت و توسعه کسب وکار های 
محلی و ایجاد فرصت های شــغلی جدید، ایجاد فضا های عمومی، 
پارک ها و فضا های ســبز، بهبود زیبایی شناســی شــهری، توسعه 
حمل ونقل پایدار، دوچرخه ســواری و پیاده روی از دیگر ویژگی های 
طرح بازآفرینی اســت. این مسئول بیان کرد: این طرح ها معمولا با 
همکاری سازمان های دولتی، شهرداری ها، بخش خصوصی و جامعه 
محلی به اجرا درمی آیند و هدف اصلی آنها ایجاد شهری پویا، پایدار 
و زیست پذیر برای همه ساکنان است.علمی با بیان اینکه بافت های 
فرسوده در قزوین با مســائل و مشکلات متعددی مواجه هستند، 
گفت: این مشــکلات شامل کاهش کیفیت ساختاری ساختمان ها، 

زیرساخت های ناکارآمد، ترافیک و دسترسی نامناسب است

با حضور معاون وزیر بهداشت؛

پایگاه اورژانس هوایی یزد
  به بهره برداری رسید

خبرنگاريادگارامروز:
پایگاه اورژانس هوایی اســتان یزد، روز شــنبه طی  

مراسمی با حضور معاون وزیر بهداشت، استاندار و جمعی از مسوولان 
این استان به بهره برداری رسید.  این پایگاه با زیربنای یکهزار و ۲۰۰ 
مترمربع و صرف ۲۰۰ میلیارد ریال اعتبار افتتاح شد که بخشی از این 
هزینه توسط خیّر "محمد رضا شایقی" و بخشی هم از محل اعتبارات 
دولتی تامین شده است. عملیات ساخت پایگاه اورژانس هوایی یزد از 
سال ۱۳۹۵ آغاز شده بود و ماموریت های آن یا به صورت مستقیم 
از سرصحنه حادثه یا ثانویه به صورت پرواز به سمت شهرستان های 

استان و تحویل بیمار از بیمارستان یا مرکز درمانی شهرستان است.
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وزيــر ورزش و جوانان گفــت: از ابتدای دولت 
سيزدهم تا به الان ۱۹۲۶ پروژه نيمه تمام در سطح 
کشور به مرحله افتتاح و بهره برداری رسيده و در 

اختيار مردم قرار گرفته است. 

کیومرث هاشــمی در مراســم افتتاحیه اســتخر و 
ســالن چندمنظوره حجاب ســنندج اظهار داشت: 
این اســتخر با مشارکت بخش خصوصی و ماده 27 
راه اندازی شــد که امیدوارم بانوان سنندج بتوانند 
از ظرفیت این اســتخر به خوبی استفاده کنند. وی 
افزود: یکی از اهداف ســفرمان به استان کردستان 
افتتاح این پروژه ورزشــی بود کــه به خوبی انجام 
شــد و در کنار آن از پروژه ملــی مجموعه 6 هزار 
نفری اســتان نیز بازدید خواهیم کرد که ان شاءالله 
بتوانیم با تامین اعتبار این پروژه را به مرحله افتتاح 
برســانیم و دغدغه مردم ورزش دوست سنندج را 

رفع کنیم.
وزیــر ورزش و جوانــان عنوان کرد: بــه طور کلی 
سیاســت های دولت بــر این مبناســت که هرچه 
ســریعتر پروژه های نیمه تمام ورزشــی به مرحله 
بهره برداری برســند کــه خوشــبختانه از آغاز کار  

دولت تاکنون هزار و 926 پروژه ورزشــی افتتاح و 
بهره برداری رسید.

هاشمی ادامه داد: همچنین وزارت ورزش و جوانان 
باتوجــه به مصوبات شــورای عالــی ورزش، اتمام 
پروژه های نیمه تمام را در دستور کار قرارداده است 

که ان شاءالله بتوانیم پروژه ها را در اختیار مردم قرار 
دهیم. وزیر ورزش و جوانــان درخصوص برگزاری 
فصل جدیــد لیگ فوتبال گفــت: تاکنون کارهای 
اداری ورود 7 دســتگاه VAR انجام شده است که 
 VAR ان شاءالله لیگ پیش رو در فصل جدید را با

برگزار کنیم. وی تاکیــد کرد: تامین  VAR جزو 
وظایــف دولت های هیچ کجای دنیا نیســت و این 
مســئولیت برعهده باشگاه ها اســت، اما ما بدلیل 
اینکه شــرایط باشــگاه داری به گونه ای اســت که 
اماکن ورزشگاه ها متعلق به خودشان نیست، سعی 
کردیم با تامین اعتبار ورزشگاه هایی را که متعلق به 

مجموعه ورزش هستند را تجهیز کنیم.
هاشــمی در ادامه با بیان اینکه در تامین اعتبار 16 
تیــم لیگ برتر را اولویت قــرار دادیم، گفت: دولت 
در راســتای تامین اعتبارات و تجهیز ورزشــگاه ها 
اقدامــات لازم را انجــام داده اســت، بعنوان مثال 
ورزشــگاه خرم آباد که به زودی افتتاح خواهد شد 
را جهت فرستادن یکی از VAR ها به آنجا تجهیز 

خواهیم کرد.
همچنین وزیــر ورزش و جوانــان درخصوص تیم  
فوتبال بانوان استان کردســتان گفت: تیم داری نه 
در قانون اهداف وزارت ورزش و جوانان قید شــده 
اســت و نه جز وظایف کاری ما است و ما 2 باشگاه 
اســتقلال و پرســپولیس را واگذار کردیم و استان 
موظف اســت که برای تیم های استانی برنامه ریزی 

و سرمایه گذاری کند.

VAR به خرم آباد می آید

آگهی مفقودی
برگ سبز)شناســنامه( موتورسیکلت سیستم بهرو تیپ 125CDI به 
رنگ نقره ای مدل 1389 و شــماره پلاک 64989- 539 و شــماره

تنــه  شــماره  و   CG125NBJA3083170 موتــور 
NBJ***125A8968835 به نام محمد بدری شــهامت به شــماره 
ملی 4072761206مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
واحــد خوشــه اردینه خــرم آباد بــا شــماره پروانه بهــره برداری 
1961643285 اعــلام مــی دارد پروانه بهداشــت محصول ادویه به 
شماره 48/10864 از سازمان غذا دارو مفقود و فاقد هر گونه اعتباری 

است.

قهرمانی ایران در رقابتهای بین المللی 
ورزشهای زورخانه ای

تیم ملی کشــورمان قهرمان نخستین دوره مســابقات جهانی ورزش 
زورخانه در بخش تیمی شد. 

نخستین دوره رقابت های ورزش زورخانه ای با شرکت ۱۳۰ ورزشکار از 
کشورهایی از جمله تاجیکستان، هند سوریه، لیتوانی، سریلانکا، عراق، 
بلاروس، لبنان، افغانســتان، تانزانیا، فلســطین، جمهوری آذربایجان، 
اندونزی، لهستان، پاکستان، بوروندی، ازبکستان، نپال، استونی، رواندا 

و کنیا به مدت ۲ روز )۳۱ خرداد تا اول تیرماه( برگزار شد.
تیــم ملی ایران با ۲۵۷ امتیاز و با اقتدار به قهرمانی شــد و جمهوری 
آذریایجــان با ۱۸۵ امتیاز دوم شــد، عراق بــا ۱۷۰ امتیاز بر جایگاه 
ســوم ایستاد و تاجیکســتان ۱۵۰ امتیازی نیز مشترکا در کنار عراق 
قرار گرفت.در اختتامیه این مســابقات مهرعلی باران چشــمه رئیس 
فدراســیون ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی ایران، جک دالد نایب 
رئیس فدراســیون جهانی، محمد یاسر طیب نیا مدعامل فولاد مبارکه 
اصفهان، محمدرضا ســاکت، مدیرکل ورزش و جوانان اصفهان، جابر 
صادق زاده قهرمان هفت دوره کشتی پهلوانی و جمعی از پیشکسوتان 

این ورزش در سالن پیروزی این شهر برگزار شد.
اسامی نفرات برتر به این شرح است:

رشــته سنگ:1 – علی اکبر خاکدوست از ایران، ۲- حسنعلی بایرام اف 
از جمهوری آذربایجان، ۳- زمان عابد محسن از عراق و ذاکرعلی خان 

از پاکستان
رشــته کباده:1 – جابر صبری عبدالامیر از عــراق، ۲- مرتضی گلرخ 
از ایران، ۳- اســماعیل سانگوف از تاجیکســتان و حسنعلی بایراموف 

جمهوری از آذربایجان
چرخ تیز:1 – علی جلیجو از ایران، ۲- جابر صبری عبدالامیر از عراق، 
۳- اورکان خانلراف از جمهوری آذربایجان و مشــتاق حســن شریفی 

از افغانستان
چرخ چمنی:1 – ســیدعباس حسینی از ایران، ۲- اورکان خانلروف از 

جمهوری آذربایجان، ۳- یاسر مروان از عراق و آنوج سینگ از نپال
میل بازی:1 – رسول قربانی از ایران، ۲- عمار ابراهیم حسین از عراق، 

۳- خیام عروج اف از جمهوری آذربایجان
میل گیری ســنگین:1 – مصطفــی مفید از ایــران، ۲- عمار ابراهیم 
حســین از عراق، ۳- خیام عروج اف از جمهــوری آذربایجان و نوروز 

ارباب اف از تاجیکستان

خبر

مدیرعامل اسبق باشــگاه استقلال گفت: با توجه 
به نداشــتن یک نقشــه راه و یک مدل مشخص، 
نامدیران بر فوتبال حاکم شــده اند، تصریح کرد: 
برای مدیریت باشگاه ها، افرادی از این سمت و آن 
ســمت وارد مدیریت باشگاه های حرفه ای فوتبال 

می شوند که تخصصی در این حوزه ندارند 
کاظم اولیایی، مدیرعامل اســبق باشگاه استقلال 
درباره دور تازه برخورد با فســاد در فوتبال که با 
بررســی تخلفات باشگاه مس رفسنجان آغاز شده 
است، اظهار داشت: به خیلی از پدیده های اجتماعی 
از جمله فوتبال در کشــورمان ظلم می شــود، به 
دلیل اجرای غلط باشــگاهداری حرفه ای، بدنامی 
برای فوتبال به بار می آوریم. این در حالی اســت 
که فوتبال در جهان، یک صنعت پولساز و پیشرو 
در جهان است و سرمایه گذاری های گسترده ای در 
این ورزش در حال انجام است. به خصوص اخیرا 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس با ریل گذاری 
بر اســاس مدل های مشخص به دنبال استفاده از 
ایــن فرصت و صنعت هســتند، کشــورهایی که 

رقبای ورزشــی ما محسوب می شــوند.وی افزود: 
در کشــورمان اما فوتبال دست در جیب صنعت 
و معــدن و.... دارد و در چند ســال اخیر هم در 
برخی اســتان هایی که درآمد وافری از صنعت و 
معدن دارند، هزینه های فراوانی در باشگاه ها کرده 
و می کنند ســبب می شــوند که نام این استان ها 
برای مدتی سر زبان  بیفتد. این در حالی است که 
درآمد معادن جزو ثروت های عمومی کشور است 
و با توجه به قانــون حق نداریم از درآمد عمومی 

بــرای ورزش حرفه ای هزینــه کنیم و ممنوعیت 
ســازمان های بالا دستی در این رابطه وجود دارد.

اولیایی با اشــاره بــه اینکه با توجه به نداشــتن 
یک نقشــه راه و یک مدل مشخص، نامدیران بر 
فوتبال حاکم شده اند، تصریح کرد: برای مدیریت 
باشــگاه ها، افرادی از این سمت و آن سمت وارد 
مدیریت باشــگاه های حرفه ای فوتبال می شــوند 
که تخصصــی در این حوزه ندارنــد وقتی چنین 
مدیرانــی در راس امور باشــگاه ها قرار می گیرند، 
عده ای از شــرایطی که وجود دارد، سوء استفاده 
می کنند و بــا ایجاد هزینه های فراوان و پر کردن 
جیب خود هم به اعتماد جامعه آسیب می رسانند 
و هــم بدنامی برای جامعه فوتبال ایجاد می کنند.

اولیایی گفت: مجوز باشگاه ها با قانونی که مربوط 
بــه ۷ دهه پیش اســت، صادر می شــود و در به 
روزرســانی قوانین برای مجوز باشــگاه ها، چالش 
داریم و ســاختار حرفه ای و قانون مندی حاکم بر 
باشگاه ها نیست. وقتی شاکله این ساختار مشکل 
داشــته باشــد و از فوتبال روز دنیا به دور باشد، 

همــواره عوامل فرصت طلب و سوء اســتفاده گری 
هستند که از این فضا برای بهره برداری شخصی 
استفاده کرده و فساد گسترده ای نسبت به سطح 
اعتبارات مربوطه ایجاد  کننــد. وی با بیان اینکه 
وقتی ســاختار قانون مند نباشــد، پول صنعت و 
معدن بــا وجود ممنوع بــودن هزینه درآمدهای 
عمومــی در ورزش حرفه ای، در باشــگاه ها خرج 
می شود، تاکید کرد: با وجود ممنوع بودن، قانون 
دور زده می شــود و این معضل به نداشتن قانون 
جامع نظام باشگاه داری بر می گردد.اولیایی تاکید 
کرد: برای بازگشــت فوتبال به ریل درســت باید 
یک ســاختار قانون مند بر اســاس نظــام جامع 
باشگاهداری در باشگاه ها شــکل بگیرد، و اولین 
قدم، خروج کامل دولت از باشگاه داری و احصای 
محل درآمدهای حقه باشگاه های حرفه ای است. 
همچنین باید ساختاری که اجازه حضور مدیران 
غیرمتخصص را ندهد، به رسمیت شناخته شود و 
با نظارتی که همزمــان صورت می گیرد، راه را بر 

فساد و سوء استفاده بسته شود.

اولیایی :

مدیران باشگاه های فوتبال ایران تخصص لازم را ندارند

موثرترین ویتامین ها برای سلامت مغز

مجموعه ویتامین های گروه ب یا ب کمپلکس، مهم ترین و موثرترین 
ویتامین ها برای سلامت مغز هستند و البته آثار خوب آنها سایر اندام ها 
را هم تقویت می کنــد؛ بارزترین اثر این گروه از ویتامین ها جلوگیری 
از آلزایمر و زوال عقل است. متخصصان تغذیه همواره توصیه می کنند 
کــه از یک رژیم غذایی متعادل پیروی کنیم و در این صورت اســت 
که می توانیــم از دریافت همه ویتامین ها و مــواد مغذی متنوعی که 
بدن مــا به صورت روزانه به آنها احتیج دارد مطمئن شــویم. یکی از 
مزیت های مهم این سبک تغذیه ای این است که به جلوگیری از زوال 
شناختی و عقلی کمک می کند با این حال، به طور طبیعی خطر ابتلا 
به بیماری های عصبی با افزایش سن، افزایش می یابد و ما با این سوال 
مواجه می شــویم که »بهترین ویتامین بــرای محافظت از مغز پیر ما 
چیست؟«پاسخ این اســت که یک برنامه غذایی واقعا مؤثر باید برای 
نیازهای منحصر به فرد یک فرد شخصی ســازی شــود. اما گروهی از 
ویتامین ها هســتند که برای جوان و ســالم نگه داشتن مغز بیشترین 
اولویت را دارند: ویتامین های گروه B. یک مطالعه از دانشکده پزشکی 
دانشــگاه ایالتی وین نشان داد که افســردگی، زوال عقل و اختلالات 
ذهنی اغلب با کمبــود ویتامین B مرتبط هســتند. راجاپرابهاکاران 
راجارتینام، روانپزشک و نویسنده اصلی این مطالعه، می گوید: »کمبود 
ویتامین B۱۲ به عنوان یک علت مشکلات شناختی اثری بسیار بیشتر 
از آن چیزی دارد که ما فکر می کنیم، به ویژه در میان سالمندانی که 

تنها زندگی می کنند و به درستی غذا نمی خورند«.

کوتاه از سلامت

محققــان به ارتباط بین خروپف و افزایش فشــار 
خون پی برده اند. بر اساس این مطالعه که توسط 
دانشــمندان علوم خواب از دانشــگاه فلیندرز در 
اســترالیای جنوبی انجام شــد، افرادی که به طور 
منظم در شب خروپف می کنند، بیشتر در معرض 

فشار خون بالا هستند.
پرفشــاری خون زمانی رخ می دهد که فشــار در 

رگ های خونی فرد خیلی زیاد باشد. 
می تواند آسیب جدی به قلب وارد کند و منجر به 
حمله قلبی، سکته مغزی، نارسایی قلبی و بیماری 

قلبی شود.
این مطالعه نشــان داد کــه ۱۵ درصد از ۱۲۲۸۷ 
شــرکت کننده به طور میانگین بیش از ۲۰ درصد 
از شب را در یک دوره نظارتی شش ماهه خروپف 
کردند و آن هایی که سطح خروپف بالایی داشتند، 
۳.۸ میلی متر جیوه فشار خون سیستولیک و ۴.۵ 

میلی متر جیوه فشــار خون دیاســتولیک بالاتری 
داشتند.

 مطالعه دانشگاه فلیندرز اولین مطالعه ای است که 
از چندین فن آوری نظارت شــبانه در خانه در یک 

دوره طولانی برای بررســی ارتباط بین خروپف و 
فشــار خون بالا استفاده کرد. شرکت کنندگان در 

این مطالعه میانسال و ۸۸ درصد مرد بودند.
»باســتین لچات«، نویسنده ارشــد این پژوهش، 
گفــت: »برای اولین بار، می توانیــم به طور عینی 
بگوییم که ارتباط معنی داری بین خروپف منظم 
شــبانه و فشار خون بالا وجود دارد.« این نتایج بر 
اهمیت در نظر گرفتن خروپف به عنوان عاملی در 
مراقبت های بهداشــتی و درمان مسائل مربوط به 
خواب، به ویژه در زمینه مدیریت فشــار خون بالا 

تاکید می کند. 
سازمان جهانی بهداشت تخمین می زند که ۱.۲۸ 
میلیارد بزرگســال در رده سنی ۳۰ تا ۷۹ سال در 
سراسر جهان به فشار خون بالا مبتلا هستند و ۴۶ 
درصد از بزرگسالان مبتلا به فشار خون از ابتلاء به 

این بیماری بی اطلاع هستند.

بهداشت دهان مهمترین عامل در از بین بردن بوی 
بد دهان اســت. افرادی که دهانشان بو می دهد لازم 
است که حتما بعد از هر وعده غذایی دندان هایشان 
را مسواک بزنند.بوی بد دهان یکی از عوارضی است 
که در فصل تابســتان به ویــژه در واگن های مترو و 
اتوبوس ها به ویژه در ساعات ازدحام جمعیت بیشتر 
احساس می شــود و باعث آزار مســافران می شود، 
بــوی بد دهان می تواند دلایل تغذیه ای و گوارشــی 
زیادی داشته باشد. اما برای از بین بردن این عارضه 

ناخوشایند چه باید کرد؟

برای بررســی دلایــل تغذیه ای و دلایــل مرتبط با 
بهداشــت دهان بروز این عارضه ناخوشایند، گفت و 
گویی با دکتر خدیجه رحمانی استاد تغذیه دانشگاه 

شهید بهشتی انجام داده ایم که در پی می آید.
دکتر خدیجــه رحمانی درباره بــروز بوی بد دهان 
در برخی از افراد در روزهای گرم تابســتان و نکات 
تغذیه ای برای پیشــگیری از این عارضه گفت: افراد 
باید ســعی کنند از غذاهای پختنی کمتر اســتفاده 
کنند. به منظور پیشــگیری از بوی بــد دهان باید 
ترکیب غذایی گیاهی مصرف شود. این دسته از افراد 

نباید برای مدت طولانی خود را گرسنه نگه دارند. در 
فواصل مختلف یا میوه یا سبزیجات مصرف کنند. در 
غذاهایی که می خورند نیز از سبزیجات معطر مانند 
نعناع، ترخون، مرزه و ریحان استفاده کنند. فواصل 
بین وعده ها نیز سبزیجاتی مانند کاهو، کلم و هویج 
بخورنــد. این متخصص تغذیه دربــاره تاثیر مصرف 
ســالاد پیش یا بعد از غذا بر بوی بد دهان نیز گفت: 
ســالاد ربطی به بوی بد دهان ندارد. ســالاد بیشتر 
مربوط به مبحث کاهش وزن اســت، در واقع مصرف 
سالاد باعث می شــود معده به جای غذای پر کالری 

با یک غذای بسیار کم کالری پر شود که این مساله 
می تواند تاثیر به سزایی در کاهش وزن داشته باشد.

او درباره تاثیر بهداشــت دهان و دنــدان بر بوی بد 
دهان نیز گفت: بهداشت دهان مهمترین عامل در از 
بین بردن بوی بد دهان است. افرادی که دهانشان بو 
می دهد لازم اســت که حتما بعد از هر وعده غذایی 
دندان هایشان را مسواک بزنند. شب ها پیش از خواب 
نیز زبانشان را با مسواک تمیز کنند تا موکوس هایی 
که روی زبان مانده تا صبــح باقی نماند و بو بگیرد. 

این افراد باید در فواصل مختلف آب بخورند.

فواید نوشــیدن قهوه صرفاً به افزایش سطح انرژی 
و هوشــیاری ذهن محــدود نمی شــود؛ بلکه این 
نوشــیدنی در بیداری و فعال شدن دستگاه گوارش 
نیز نقش دارد؛ اسیدهای موجود در قهوه می توانند 
در عرض چنــد دقیقه، روده ها را بــه کار گیرند و 

مشکلاتی همچون یبوست را رفع کنند.
فواید نوشــیدن قهوه صرفاً به افزایش سطح انرژی 
و هوشــیاری ذهن محــدود نمی شــود؛ بلکه این 
نوشــیدنی در بیداری و فعال شدن دستگاه گوارش 
نیز نقش دارد؛ اسیدهای موجود در قهوه می توانند 
در عرض چنــد دقیقه، روده ها را بــه کار گیرند و 

مشکلاتی همچون یبوست را رفع کنند.
براســاس آخریــن تحقیقات علمــی، ۲۹ درصد از 
مصرف کنندگان قهوه پس از نوشــیدن قهوه تمایل 
به دفع مدفــوع دارند. این حالــت می تواند خیلی 

سریع ظاهر شود؛ به طوری که افراد پس از نوشیدن 
قهوه، در کمتر از چهار دقیقه ممکن است احساس 

دفع داشته باشند.

ë  قهوه کافئين دار در رفع يبوســت مؤثرتر
عمل می کند

به نظر می رســد که قهوه کافئیــن دار یک گزینه 
مناســب برای شروع روز و تخلیه روده بزرگ است. 
تحقیقات نشــان می دهد قهوه حاوی کافئین، ۶۰ 
درصد بیشتر از آب و ۲۳ درصد بیشتر از قهوه بدون 
کافئیــن در تحریک حرکات روده و رفع یبوســت 
نقش دارد. اما همانطور که اشــاره شد، قهوه بدون 
کافئیــن نیز به دلیل وجود این اســیدها اثر ملین 
دارد و می تواند به حرکت مواد قابل دفع در مســیر 

روده کمک کند.

توجه داشته باشــید این کافئین نیست که شما را 
وادار به دفع می کند؛ بلکه نحوه عملکرد این محرک 
با اسیدهای طبیعی قهوه در سرعت بخشیدن به این 
عمل نقش دارد است. این موضوع، توضیحی روشن 
برای این سؤال اســت که چرا دیگر نوشیدنی های 

در  تســهیل  باعث  کافئین،  حاوی 
عمل دفع نمی شوند.

ë  زمــان بهتريــن 
برای  قهوه  نوشيدن 

بهبود يبوست
متخصصان،  گفتــه  به 

روز  اوایــل  در  روده  سیســتم 
و مســتعد حرکت  حساس تر 
اســت. نوشــیدن یک فنجان 

قهــوه گرم در ابتدای صبح هــم به بهبود رفلاکس 
معده کمــک می کند و هم عمل دفع را آســان تر 

می کند.

سلامت

قهوه و فواید آن

یافته محققان استرالیایی؛

چه ارتباطی بین خروپف و فشارخون بالا وجود دارد 

برای جلوگیری از بوی بد دهان چه باید کرد؟
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آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی 
شهرستان ازنا-سری )83( جمعی

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع 
ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی ازنا مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شــرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 

اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

1 – تقاضای »مریم بهادری« فرزند »حاجی آقا« نســبت به »ششــدانگ یکباب ساختمان« بمساحت »150« مترمربع مجزی شده پلاک 
شماره »17633« فرعی از »30« اصلی واقع در بخش »2« خروجی از مالکیت مالک اولیه »وراث حاجی آقا بهادری«

 2- تقاضای »حشمت اله غلامی« فرزند »حسین« نسبت به »ششدانگ یکباب مغازه« بمساحت »12« مترمربع مجزی شده پلاک شماره 
»17635« فرعی از »30« اصلی واقع در بخش »2«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خودمتقاضی«

3- تقاضای »ابراهیم ســبزی« فرزند »صفرعلی« نسبت به »ششدانگ یکباب مغازه« بمساحت »15« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»17634« فرعی »30« اصلی واقع در بخش »2«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » خودمتقاضی«

4 - تقاضای »بلقیس شیرازی« فرزند »علی حیدر« نسبت به »ششدانگ یکباب ساختمان« بمساحت »92.48« مترمربع مجزی شده پلاک 
شماره »17632« فرعی از »30« اصلی واقع در بخش »2«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد حق وردی«

5 - تقاضای »محترم جدیدی« فرزند »حیدر« نسبت به »ششدانگ یکباب مغازه« بمساحت »21.74« مترمربع مجزی شده پلاک شماره 
»6759« فرعی از »29« اصلی واقع در بخش »2«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »شهرداری ازنا«

6- تقاضای »محترم جدیدی« فرزند »حیدر« نســبت به »ششدانگ یکباب مغازه« بمساحت »23.05« مترمربع مجزی شده پلاک شماره 
»6760« فرعی از »29« اصلی واقع در بخش »2« خروجی از مالکیت مالک اولیه »شهرداری ازنا«

7 - تقاضای »حسین فاضلی« فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »2986.09« مترمربع مجزی شده 
پلاک شماره »72« فرعی از »61« اصلی واقع در بخش »1«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد مولائی«

8 - تقاضای »حســین فاضلی« فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی«   بمساحت »9832.25« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »693« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »1«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

9 - تقاضای »حســین فاضلی« فرزند »ابراهیم« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی«  بمساحت »5204.60« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »692« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »1«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خودمتقاضی«

10- تقاضای »حســین فاضلی« فرزند »ابراهیم« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »4247.69« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »694« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »1« خروجی از مالکیت مالک اولیه »خودمتقاضی«   

تاریخ انتشار نوبت اول  : )1403/04/03(     نوبت دوم:  )1403/04/18(
شناسه: 1739003

یوسف خیری
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ازنا

یک مقام مســوول گفت:انتظار مــی رود خوراک 
مورد نیازپتروشیمی هااز سوی بخش بالادست با 
اولویت رفع نیاز داخلی تأمین شــود،که نیازمند 
همکاری برای تأمین پایدار خوراک پتروشیمی ها 

با قیمتگذاری مناسب است.
مرتضی شاه میرزایی بیان کرد: باید در مسیر رشد 
و توسعه صنعت پتروشیمی، از همه ظرفیت های 

موجود برای تحقق جهش تولید استفاده کرد.
وی بــا بیان اینکه حدود ۱۳۰ طرح پتروشــیمی 
به ارزش حدود ۱۰۰ میلیارد دلار در کشــور در 
حال اجراست، گفت: از این تعداد طرح، پیشرفت 
فیزیکی حدود ۷۰ طرح مطلوب است، اما همواره 
باید برای رفع موانع توسعه و شتاب بخشی اجرای 

پتروشیمی  طرح های 
در تلاش باشیم.

مــل  مدیرعا
کت  شــر

ملــی 
یــع  صنا

پتروشیمی ادامه داد: هاب های عسلویه، ماهشهر، 
منطقه انرژی بر پارسیان و در پس کرانه آن منطقه 
لامــرد، همچنین مناطق دیر، کنگان و ســیراف 
آماده جذب ســرمایه گذاری های جدید در مسیر 
تکمیل زنجیره ارزش هســتند و براساس تدابیر 
ویژه، ســرمایه گذاران از حمایت ها و مشوق های 

قانونی بهره مند می شوند.
شــاه میرزایی با گرامیداشت یاد و خاطره شهید 
جمهور، ابراهیم رئیســی، و ســایر شهدای دولت 
تصریح کرد: صنعت پتروشــیمی کشور مصمم تر 
از گذشــته به منظور اســتحکام و قوام پایه های 
عمیق جمهوری اســلامی ایران با توجه به اصول 
و آرمان های انقلاب اســلامی، به مســیر رشد و 

پیشرفت خود ادامه می دهد.
وی با تشــریح چالش های قیمت گذاری خوراک 
در صنعت پتروشیمی و پیشنهاد بازنگری فرمول 
نرخ گذاری هــا گفت: همچنین می تــوان با ایجاد 
کارگروهی تخصصی، فرمول قیمت گذاری خوراک 
را در مقاطع زمانی مشــخص و براساس شرایط، 

روزآمد کرد.
معاون وزیر نفت ادامه داد: مدیریت مصرف انرژی 
و اســتفاده بهینه از منابع موجود ســبب 
خواهد شــد تا بخشــی از ناترازی 
موجــود رفــع شــود و خوراک 
بیشــتری در اختیــار صنعت 
تحقق  بــرای  که  گیرد  قرار 
همکاری  موضــوع،  ایــن 
پتروشیمی  هلدینگ های 

بسیار مهم است.
بــا  میرزایــی  شــاه 
بیــان اینکــه باید از 
فاصله  خام فروشــی 

گرفت و به ســوی تولید محصولات نهایی و دارای 
ارزش افزوده بیشــتر حرکت کرد، گفت: کاهش 
خام فروشــی همواره مــورد تأکید مقــام معظم 
رهبری اســت و بایــد به تکمیــل زنجیره ارزش 

به عنوان یک راهبرد توجه شود.
وی افــزود: بایــد تحــول ســاختاری جدید را 
هدف گذاری کنیــم و راهبری و تنظیم گری را در 
همه ابعاد با اســتفاده از تجربه های موجود محقق 

کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره 
به اینکه اســتفاده از انرژی هــای نو و تجدیدپذیر 
می توانــد به تحول در تأمین انــرژی موردنیاز در 
صنعت پتروشــیمی منجر شــود، گفت: استفاده 
از روش ها و فناوری هــای نوین در همه زمینه ها 

می تواند به توسعه متوازن منجر شود.
شاهمیرزایی ادامه داد: جمع آوری گازهای مشعل 
با همکاری تمام ذی نفعان در حال انجام اســت و 
بر همین اســاس خوراک مجتمع های پتروشیمی 
نیز افزایش خواهد یافت. در این مســیر گازهای 
همراه در شرق و غرب کارون در حال جمع آوری 
اســت و ان جی ال های ۳۲۰۰ و ۳۱۰۰، همچنین 
پالایشــگاه گاز بیدبلند خلیج فارس، روند تأمین 

خوراک پتروشیمی ها را بهبود خواهد بخشید.
وی تصریــح کــرد: همه مشــعل های موجود در 
صنعت پتروشــیمی نیز تا پایان ســال ۱۴۰۵ با 
همکاری هلدینگ ها و شــرکت های پتروشــیمی 
خامــوش می شــوند و این گام بزرگــی به منظور 
صیانت از محیط زیســت و افزایش تولید خواهد 

بود.
ë  ايجاد با  ارزش  زنجيره  مســير  تسهيل 

پارک های شيميايی
معــاون وزیر نفــت ادامه داد: اولویــت راهبردی 

صنعت پتروشــیمی تأمین نیاز داخل و پس از آن 
صادرات محصولات اســت. انتظار داریم خوراک 
مورد نیاز صنعت پتروشــیمی نیز از سوی بخش 
بالادست با اولویت رفع نیاز داخلی تأمین و سپس 

صادر شود.
شــاه میرزایــی بــا تأکید بر لــزوم اســتفاده از 
فناوری های نوین بیان کرد: خوشــبختانه صنعت 
پتروشــیمی از همه توان خود برای داخلی سازی 
نیازهای صنعت با اســتفاده از فناوری های نوین 
اســتفاده کرده اســت و بر همین اساس نیازهای 
صنعت به دانش فنی و کاتالیست، از سوی شرکت 
پژوهش و فناوری پتروشــیمی و دیگر شرکت ها 

تأمین می شود.
وی بــا بیان اینکه شــرکت پژوهــش و فناوری 
پتروشــیمی از نظر فروش دانش فنی در ســال 
گذشــته میلادی رتبه نخســت را کســب کرد، 
ادامه داد: هفته گذشــته قرارداد داخلی ســازی 
کاتالیست های باقی مانده از سوی شرکت پژوهش 
و فناوری پتروشــیمی با مراکز دانشــگاهی امضا 
شد و تا پایان ســال این کاتالیست ها در مقیاس 

آزمایشگاهی به تولید می رسند.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: 
عرضه اعتباری ۸۰ هــزار میلیارد تومان محصول 
از سوی پتروشــیمی ها در سال گذشته به تحول 
در صنایع پایین دســتی پتروشــیمی منجر شد 
و شــرکت ها نیازهای خود را با سهولت بیشتری 

تأمین کردند.
شــاه میرزایی با بیــان اینکه ایجــاد پارک های 
شیمیایی می تواند مسیر تکمیل زنجیره را تسهیل 
کند، گفت: ســاخت و ایجاد بیــش از ۱۰ پارک 
تخصصی با هدف توسعه متوازن صنعت، از سوی 

هلدینگ های پتروشیمی در حال اجراست.

مديرعامل شرکت توانير از رشد نامتعارف و بيش 
از ١٠ درصدی مصرف برق در واپســين روزهای 

فصل بهار خبر داد.
 

مصطفی رجبی مشــهدی با اشــاره بــه اینکه در 
آخرین روزهای فصل بهــار نصاب های جدیدی در 
صنعت برق کشــور ثبت شــده اســت گفت : ثبت 
نصاب تقاضای مصرف برق 73 هزارو 645 مگاواتی 
در کشــور در حالی که بیشــترین رقم اوج بار سال 
گذشــته که در 15 مرداد سال 1402 اتفاق افتاده 
بود حدود 200 مگاوات کمتر از اوج بار امسال بود، 

واقعا شوکه کننده است.
ســخنگوی صنعت برق  افزود: نصاب عجیب دیگر 
دمای بالای 50 درجه شهر اهواز و چند شهر دیگر 
استان خوزستان بود که به موجب آن در روز گذشته 

اهواز به عنوان گرمترین شهر جهان اعلام شد.
رجبی مشهدی با بیان اینکه میزان تقاضای مصرف 
برق بــرای روزهای انتهایی بهار رشــد فزاینده 10 
درصدی را نشــان می دهد، گفت: رشــد متعارف 
مصرف برق ســالانه معمولا 3 تا 5 درصد است که 

عدد 10 درصد در حال حاضر رشــد مصرف بالایی 
را نشان می دهد.مدیرعامل توانیر با اشاره به اینکه 
بیشترین انرژی مصرفی روزانه نیز10 درصد بیشتر 
از ســال قبل بوده اســت و به میزان یک میلیارد و 

551 میلیون کیلووات ســاعت رسیده است، گفت: 
اکثر استان ها در کشور به غیر از مناطق آذربایجان، 
مازندران و خراســان میزان تقاضای مصرف برق در 
زمان اوج بار مصرف سال قبل را پشت سرگذاشتند 

و ایــن نصاب های جدیدی که بــا فاصله زمانی کم 
ثبت می شــود، نشان می دهد مصرف برق درکشور 
بسیار بالاست. ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: با 
آغاز فصل گرم تابســتان امیدواریم شاهد همکاری 
و مشارکت هموطنان در کاهش مصرف برق باشیم.

رجبی مشــهدی در پایان با تاکید بر اینکه شــبکه 
برق کشــور پایدار است و مشــکلی در تامین برق 
هموطنان وجود ندارد از مردم درخواســت کرد: با 
شــرکت در برنامه های مدیریت مصرف و پویش با 
انرژی از جوایز ارزنده مدیریت مصرف برق شــامل 
300 خــودرو و میلیون ها جایزه ارزشــمند، لوازم 

خانگی و دیجیتال بهره مند شوند.
وی همچنین بــه طرح پاداش صرفه جویی ســال 
گذشته نیز اشــاره کرد که کماکان امسال تابستان 
هم به قوت خود باقی اســت و تمامی هموطنان با 
راهکارهای ســاده ای همچون تنظیم دمای وسایل 
سرمایشــی روی 24 درجه و یا استفاده از دور کند 
کولرهای آبی می توانند نسبت به کاهش مبلغ قبض 
برق خــود و دریافت جوایز و پــاداش صرفه جویی 

اقدام کنند.

یک مقام مسوول:

ایجاد کارگروه تخصصی قیمت گذاری خوراک پتروشیمی ها

توانیر اعلام کرد:

وزیر نیرو:اهواز در صدر گرمترین شهرهای جهان

همکاری ایران و تاجیکستان در زمینه پیشبرد 
پروژه های مختلف آبی و برقی

وزیــر نیرو گفت: حجــم روابط ایران و کشــورهای منطقه از جمله 
تاجیکستان در گذشته کاهش یافته بود، اما با رویکرد دولت سیزدهم 
این روابط توســعه یافت و اکنون حجم تبادلات ایران و تاجیکستان 

به ۵ برابر رسیده است. 
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در حاشــیه چهارمین نشست وزیران 
انرژی کشورهای عضو ســازمان همکاری شانگهای در دیدار با "دلیر 
جمعه" وزیر انرژی و منابع آب تاجیکستان با بیان اینکه حجم روابط 
دو کشــور ایران و کشورهای منطقه از جمله تاجیکستان در گذشته 
کاهش یافته بود، افزود: رئیس جمهور شهید خواستار توسعه روابط 
ایران با کشــورهای منطقه بودند و اعتقاد قابل توجهی به گسترش 

این روابط داشتند.
محرابیان با اشاره به اینکه روابط ایران و کشور تاجیکستان به میزان 
5 برابــر افزایش یافته اســت اضافه کرد: اولین ســفر رئیس جمهور 

شهید پس از انتخاب شدن به کشور تاجیکستان بود.
وی با دعوت از وزیر انرژی کشور تاجیکستان برای حضور در اجلاس 
آتی شــورای حکام آب در تهران گفت: اجلاس مهم آب که چندی 
پیش در شهر دوشنبه برگزار شد بسیار موفق بود و لازم است نتایج 

آن پیگیری شود.
وزیر نیرو یادآور شــد: همچنین موسســه تحقیقات آب ایران برای 
انتقــال تجربیات خود به ویژه در خصــوص مدیریت یخچال های در 

حال آب شدن در کشور تاجیکستان آمادگی دارد.
محرابیان با اشــاره به فعال بودن شــرکت های ایرانی در پیشــبرد 
عملیات احداث ســد راغون ابراز داشت: شرکت های فنی و مهندسی 
ایران با دارا بودن تجربــه و دانش و نیز نیروهای مجرب چنانچه در 
کشــور تاجیکستان حمایت شــوند، می توانند در پیشبرد پروژه های 

مختلف آبی و برقی در این کشور حضور فعالی داشته باشند.
وی در ادامه به ســابقه حضور شــرکت فراب در کشور تاجیکستان 
اشاره کرد و گفت: شرکت فراب یکی از شرکت های موفق در صادرات 
خدمات فنی و مهندسی است و اخیرا به دنبال فعالیت این شرکت در 

کشور سریلانکا پروژه بزرگ اوما اویا به بهره برداری رسید.
محرابیان بیان کرد:  در ادامه این همکاری ها، شــرکت فراب در کنار 
سایر شرکت های ایرانی در پیشبرد پروژه سد راغون می توانند حضور 

موثری داشته باشند.
وی همچنین با پیگیری مســائل و مشــکلات شرکت های همکار در 
پروژه های آبی و برقی تاجیکســتان بر حل این مســائل و مشکلات 

تاکید کرد.
در این دیــدار همچنین "دلیر جمعه" با توجه بــه حضور میلیون ها 
نفر در مراســم تشییع پیکر رئیس جمهور شهید ایران" سید ابراهیم 
رئیسی" تاکید کرد: آیت الله رئیسی شخصیت بزرگی بود که از دست 

دادن ایشان به عنوان یک مصیبت بزرگ مایه تاسف است.
وی با ارائه گزارشی درباره اجلاس مهم آبی در شهر دوشنبه پایتخت 
تاجیکستان افزود: آب شدن یخچال های طبیعی در تاجیکستان یکی 

از مسائل و دغدغه های مطرح شده در این کنفرانس بود.
وی در ادامه با بیان اینکه امنیت و رشد ایران با امنیت و رشد جهانی 
ارتباط مســتقیم دارد، بر توسعه روابط دو کشور ایران و تاجیکستان 
تاکید کــرد. دلیر جمعه ادامه داد: کارشناســان ایــران در موضوع 
مدیریت یخچال های طبیعی تجربه ارزشمندی دارند و بر این اساس 
کشور تاجیکســتان از تداوم و توسعه همکاری با شرکت های ایرانی 

استقبال می کند.
دلیر جمعه با بیان اینکه در صدد افزایش سرعت پیشرفت سد راغون 
هســتیم اضافه کرد: بیش از 70 درصد پیشرفت برخی از بخش های 
سد راغون توسط شــرکت های ایرانی صورت گرفته است و با توجه 
به اینکه شرکت های ایرانی در پیشــبرد پروژه ها رقابت پذیر هستند 
بنابراین از حضور این شــرکت ها در کشــور تاجیکســتان استقبال 

می کنیم.

خبر
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حفــاری غيرمجاز در بــاور عمومی اين 
گونه اســت که چند نفر بيل و کلنگ به 
دســت به يک محوطه تاريخی می روند و 
با حفر زمين تعدادی شــیء تاريخی به 
دســت می آورند و بعد هم آنرا در بازار 
رزيرزمينی اشــيای تاريخی می فروشند. 
اما هرگــز چنين نيســت و پيگيری از 
حفاران غيرمجاز مشــخص کرد که اين 
حوزه دارای مشاغل سياه متعددی است 
و چندين شخص و گروه از ابتدا تا انتهای 
يــک حفاری غيرمجــاز در يک محوطه 
تاريخی از مشاغل ســياه متعدد ارتزاق 

می کنند.

برخی برآوردهای غیررســمی از فعالیت حدود 
۲۵ هزار حفار غیرمجاز در ایران خبر می دهند 
و این درحالی اســت که فعالان پدیده حفاری 
غیرمجاز در ایــران معتقدند بیش از ۲ میلیون 
حفــار غیرمجاز در ایران فعالیت دارند. »وحید. 
آ« یکــی از حفاران غیرمجاز اســت که حاضر 
به گفتگو درخصوص مشــاغل ایجاد شــده در 
بازار ســیاه اشــیای تاریخی در ایران شد. او با 
طبقه بندی مشــاغل ســیاه متعدد موجود در 
پدیده حفاری های غیرمجــاز و بازار زیرزمینی 
اشیای تاریخی اعلام کرد: افرادی که در حوزه 
فعالیت  غیرمجاز  حفاری های  محیط شناســی 
می کننــد تنها بین ۵۰ میلیون تا ۱۵۰ میلیون 
تومان برای محیط شناسی یک محوطه باستانی 

دستمزد می گیرند.
ë محيط شناس ها

به اعلام او، محیط شناسی نخستین شغل سیاه 
موجود در حفاری های غیرمجاز اســت که در 
کشور و در بازار زیرزمینی اشیای تاریخی رواج 
دارد. محیط شــناس ها از ۵۰ تا ۱۵۰ میلیون 
تومــان هزینه کارشناســی محیطی می گیرند. 
براســاس اظهارات این حفار غیرمجاز ســابق، 
محیط شناسی شــامل علائم و شواهدی است 
که نشــان می دهد یــک محوطه باســتانی از 
چند هزار ســال قبل پیشــینه استقراری دارد. 
محیط شــناس ها با پلمپ های ساروجی به کار 
رفته در مقبره های باســتانی و غارها براساس 
رنگ ســاروج اســتفاده شــده کــه رنگ های 
کرمی، سفید و طوســی هستند آشنایی دارند 
و مواد حل کننده پلمپ های ســاروجی را نیز 
می شناســند. آن ها از سرکه، شــیر و گازوئیل 
برای برداشــتن پلمپ های ســاروجی مقبره ها 

استفاده می کنند تا دسترسی به اشیای تاریخی 
تسهیل شود.

ë طلسم شکنان
یکــی از فعالیت هــای ســیاه دیگــر در حوزه 
حفاری های غیرمجــاز فعالیت مربوط به ابطال 
طلســم مقبره ها و دفینه ها است که عده ای نیز 
با باز کــردن دکان طلسم شــکنی هزینه هایی 
از جســتجوگران گنج می گیرند و با نوشــتن 
ادعیه و ادعای ارتباط بــا اجنه و… یابندگان 
گنج را به ادامه مســیر خــود ترغیب می کنند. 
»وحیــد. آ« می گوید: دعانویس هایی هســتند 
که مدعی داشــتن مــوکل و ارتبــاط با اجنه 
هستند. آن ها هم برای نوشتن ادعیه مرتبط با 
برچیدن طلسم ها مبالغ نجومی می گیرند. مثلا 
به حفارها می گویند فلان بار )اشــیای عتیقه( 
در شــیراز اســت و موکلانش را بــرای آوردن 
این اشیاء به شــیراز می فرستد اما در ازای آن 
مثــلا بخور هفت جوش هندی و فلان و بهمان 
می خواهد. وقتی یک حفار به این نقطه می رسد 
مثلا به دعانویس می گوید امکان دســتیابی به 
آن ها را نــدارد و دعانویــس می گوید خودش 
تــوان گرفتن آن ها را دارد ولی قیمت آن ۳۰۰ 
میلیون تومان اســت. این فعالیت حاشیه ای در 
حفاری غیرمجاز البته بیشــتر حاشیه ای است 
تا آن که بخواهد حفاران را به اشــیای تاریخی 

برساند.
ë شارژخورها

شــارژخورها در اصطــلاح حفــاران غیرمجاز 
به افــرادی گفته می شــود که ســفارش کار 
ســیاه  فعالیت های  مختلف  بخش هــای  برای 
در حفاری هــای غیرمجاز دارنــد. »وحید. آ« 
از حفــاران غیرمجاز ســابق می گوید: »افرادی 
هســتند که ما در حفاری ها به آن ها شارژخور 
می گوییم. آن ها خودشــان در مناطق مختلف 
حفار هســتند و ســفارش کار برای بخش های 
دیگــر دارند. مثــلا برای محیط شناســی یک 
محوطــه هم می رونــد تا برای دیگــر حفاران 

غیرمجاز محیط شناسی کنند. یا سفارش ارسال 
دســتگاه می گیرند ولی دستگاه های نقطه زنی 
فیک بــرای افرادی که چیــزی درباره کارکرد 
دستگاه ها نمی دانند می برند و بین ۵۰ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان هم برای آن دســتمزد دریافت 
می کننــد. یا پــای حفاری ها می رونــد و آنجا 
می ماننــد تا به عنوان ناظر کار حفاری به اتمام 

برسد.«
ë اپراتورها

»وحیــد« حفــار غیرمجــازی که به تشــریح 
پیرامــون  متعــدد  اقتصــادی  فعالیت هــای 
از  حفاری هــای غیرمجــاز پرداختــه اســت 
اپراتورهــای دســتگاه های فلزیاب بــه عنوان 
دیگر فعالان پدیــده حفاری غیرمجاز در ایران 
ســخن می گوید که کارشــان فقط نقطه زنی 
دفینه ها با استفاده از دستگاه های فلزیاب است. 
دســتگاه هایی هســتند که البته در معدنکاوی 
و زمین شناســی کاربــرد دارد و قیمت برخی 
از آن هــا بــه ۴۰ تــا ۵۰ هزار دلار می رســد. 
دســتگاه هایی که عمدتا بــرای کار دفینه یابی 
استفاده می شــود از خارج از ایران و به صورت 
قطعه قطعــه وارد می شــوند و همینجا مونتاژ 
می شوند. دســتگاه هایی که حتی تا عمق ۱۰ 
متری زمین را هم نشــان می دهند. اپراتورهای 
دستگاه های فلزیاب هم براساس ارزش دستگاه 
بین ۱۰۰ تــا ۳۰۰ میلیون تومــان از حفاران 

غیرمجاز پول می گیرند.
ë سند و نسخه فروش ها

سندفروشــی و نسخه فروشی هم یکی دیگر از 
مشاغل ســیاه مرتبط با حفاری های غیرمجاز 
اســت که اتفاقا بازار آن هم بــه گفته »وحید. 
آ« بســیار داغ اســت و حجم کلاهبرداری در 
این حوزه هم بیشــتر است. این حفار غیرمجاز 
سابق در تشــریح فعالیت نقشــه فروش ها در 
حفاری های غیرمجاز می گوید: ســندفروش ها 
یا همان نقشــه دارها از افراد ناوارد هزینه های 
هنگفت می گیرند. چون کسی سند نمی فروشد 
و یک سری اسناد جعلی را جای سند دفینه یا 
ســند بار به مردم ناآگاه می فروشند و پول های 

گزاف هم می گیرند.
ë حفارها

»وحیــد. آ« می گویــد: »حفارهــای غیرمجاز 
در مراحل آخر چرخه بازار زیرزمینی اشــیای 
تاریخی هستند. آن ها یا کارگر روزمزد هستند 
یا آن که سهمی از اشیای یافت شده را مثلا به 
اندازه ۱۰ درصد بار برای خودشان برمی دارند. 
یا آن که بصورت توافقی دســتمزد حفاری را از 

کارفرما می گیرند. 

میراث فرهنگی

آشنایی با ابتدا تا انتهای زنجیره مشاغل موجود در حفاری های غیرمجاز

سیاه بازار اشیای تاریخی در ایران
کرمانشاه آبشار پیران، قلب جوان 

آبشــار پیران، یکی جاذبه های گردشــگری زیبا و شــگفت انگیز در 
نزدیکی سرپل ذهاب است که با عنوان بلندترین آبشار آپارتمانی کل 

خاورمیانه هم شناخته می شود. 
نام های دیگر این آبشــار زیبا ریژآو و ریجاب هستند و در زبان محلی 

بیشتر به این نام ها شناخته می شوند. 
آبشار پیران کرمانشاه نه تنها یکی از زیباترین و بکرترین مناطق ایران، 

بلکه در کل خاورمیانه است.
 این آبشار بلندترین آبشار آپارتمانی خاورمیانه بوده و در نزدیکی سر 
پل ذهاب کرمانشــاه قرار گرفته است. نام آبشار پیران در زمان محلی 
ریژآو یا ریجاب اســت. در زبان کردی کلمــه ریژ به معنای ریختن و 

کلمه آو به معنی آب است. 
به همین دلیل هم معنی نام این آبشــار در زبان محلی همان آبشــار 
اســت. اما به دلیل محل قرارگیری این آبشــار در نزدیکی روســتای 

پیران، به آن در سایر مناطق کشور آبشار پیران هم می گویند.
این آبشــار یکی از آبشارهای آپارتمانی سه طبقه کشور است که شبیه 
به آن را در کمتر جایی می توانید مشــاهده کنید. ارتفاع آبشار پیران 
کرمانشــاه حدود ۱۸۰ متر اســت و به همین دلیل یکی از بلندترین 

آبشارهای کل کشور محسوب می شود. 
علاوه بر لذت بردن از طبیعت و عکاســی حرفه ای از این منطقه، آبشار 
پیــران یکی از بهترین مکان هــای ممکن برای افرادی اســت که به 

صخره نوردی علاقه دارند. 
صخره های اطراف این آبشــار ارتفاع بسیار زیادی داشته و این موضوع 
باعث شده تا صخره نوردان زیادی برای ورزش به این منطقه می آیند. 
پــس از بالارفتــن از صخره های این منطقه، نمایــی زیبا از تکه ای از 

بهشت روی زمین زیر پای شما خواهد بود.

ë بهترين زمان بازديد از آبشار پيران
به دلیل ییلاقی بودن کرمانشــاه و روســتای پیران، زمستان های این 
منطقه به شدت سرد و سنگین بوده و تقریباً تمامی منطقه پوشیده از 
برف می شــود. به همین دلیل توصیه می شود که در فصل های بهار و 

تابستان از آبشار پیران بازدید کنید.
 در فصل های گرم تر ابتدایی سال می توانید از طبیعت سرسبز اطراف 
این منطقه دیدن کنید و مهم تر از آن، سفر امن و راحتی داشته باشید.

 آبشــار پیران یکی از معروف ترین دیدنی های کرمانشــاه است و به 
همین دلیل هم در فصل های توریستی مانند اوایل بهار و عیدی نوروز، 
این منطقه به شدت شلوغ می شود. بهترین زمان بازدید از این منطقه 
برای داشتن ســفری آرام در آب وهوای متعادل در اواخر فصل بهار و 
اوایل تا اواسط فصل تابستان است. در فصل زمستان برف سنگینی در 
این منطقه باریده و علاوه بر سرمای بسیار بالای هوا، ممکن است که 

مسیر یخ زده و خطرناک باشد.

ë امکانات تفريحی و رفاهی آبشار پيران
آبشــار پیران به بکربودن و طبیعی بودن خود شــناخته می شــود. 
بنابراین خیلی دور از انتظار نیســت که در اطراف این آبشــار کافه و 
رســتوران یا حتی مغازه ای دیده نشود. به همین دلیل اگر قصد دارید 
تا در سفر خود به آبشــار پیران یک وعده غذایی میل کنید یا کودک 
همراه خود دارید، باید پیش از ســفر، غذا و خوراکی کافی آماده کرده 
باشــید. در ابتدای ورودی این آبشــار یک پارکینگ وجود داشته که 
مســافران می توانند به راحتی خودروی خــود را در این پارکینگ قرار 

داده و سپس به آبشار پیران بروند.
 در این فاصله یک سری آلاچیق هم وجود داشته تا خانواده ها بتوانند 
به راحتی بــرای صرف غذای خود یا اســتراحت در یک جای آرام در 
این آلاچیق هــا بمانند. اما به غیر از این امکانــات، نمی توان امکانات 

گردشگری دیگری در این منطقه پیدا کرد.
آبشار پیران از مکان های بکر کرمانشاه برای سفرهای تابستانی بوده و 
نمی توانید در این منطقه امکانات تفریحی مدرن پیدا کنید. این آبشار 
بهشتی برای دوستداران طبیعت است که می خواهند از طبیعت لذت 
ببرند، در رودخانه پایین آبشــار شــنا کرده یا این که از مناظر اطراف 

این آبشار عکاسی کنند.
 یکــی از پرطرف دارترین تفریحات آبشــار پیــران، صخره نوردی در 
صخره های اطراف است. اما باید این نکته را یادآور شویم که صخره های 
این منطقه بســیار خطرناک هستند و اگر سابقه صخره نوردی نداشته 
باشــید، می توانند یک تجربه مرگبار برای شــما باشند. درصورتی که 
صخره نورد حرفه ای یا حداقل نیمه حرفه ای نیســتید، توصیه می کنیم 
که تنها از پیاده روی در اطراف آبشــار و ســایر تفریحات طبیعی لذت 

ببرید.

سیری در ایران

وقتی سریال سازان نمایش خانگی تهران 
را با تگزاس اشتباه می گیرند

یکی از معضلات بزرگی که دامن گیر عمده ســریال های شبکه نمایش 
خانگی شده، پرداختن به سوژه های فراسرزمینی و سوررئالیستی است 
که نمی توان آنها را با هیچ منطق دراماتیکی برای جامعه ایرانی و بافت 

فرهنگی و اجتماعی خانوارهای آن هضم کرد.
اگر نگاهی به تولیدات ســالیان اخیر شــبکه نمایش خانگی بیندازیم، 
متوجه می شــویم که خط وربط روایی بســیاری از این ســریال ها، به 
مقولاتی چون مافیا، قاچــاق و پرونده های بزرگ اختصاص دارد. این 
گزاره را یک ســو بگذارید و گزاره عدم اســتقبال از بســیاری از این 
پروژه های ولو گرانقیمت و پربازیگر را در ســوی دیگر، تا این علامت 

سوال، تاحدود بسیاری باز شود.
در بســیاری از این پروژه ها، داســتان از قوام خوبی برخوردار است و 
هزینه های معقول یا گزافی هم برای تولید یک اثر خوش ساخت صرف 
شــده اســت اما عمده این پروژه ها، با اقبال چندانی مواجه نمی شوند 
و اگر تلاش تیم رســانه ای این پروژه ها در برجسته ســازی آن کارها 
نباشــد و شبکه های ماهواره ای فارسی زبان، اقدام به پخش رایگان این 
سریال ها نکنند، میزان مخاطبان این کارها، از نصف هم کمتر می شود.

حال ســوال این اســت که چرا این آثــار که بــر روی کاغذ، تمامی 
فرمول های موفقیــت و اقبال را طی کرده اند، در واقعیت نمی توانند با 

استقبال چندانی از جانب مخاطب مواجه شوند؟
پاسخ، روشن است. اینکه بخواهیم انگاره های سوررئالیستی را در ظرف 
رئالیســم امروز اجتماع و مناســبات خانوادگی آن بگنجانیم، طبیعی 
اســت که نمی توانیم این ظــرف ولو طلا را با تمام داشــته هایش در 
پیشــگاه مخاطب، منطقی نشان دهیم. مخاطبی که امروز، بیش از هر 
زمان دیگر، با کنکاش در فضای مجازی، به دنبال واقعیت ها و حقیقت 
محض اســت، طبیعی است که استقبال چندانی از مافیا و پرونده های 
ســنگین و روابط خارج از عرف دراماتیک که نمودی در جامعه امروز 

ایران و مناسبات آن ندارد، به عمل نخواهد آورد.
در مقابل می بینیم ســریال های کم هزینه ای که در این مســیر ورود 
نکرده اند و تلاش داشته اند تا روایتی درست از کف خیابان و خانواده را 
به خانه های مردم ببرند، تا چه اندازه با اقبال مواجه شده اند. نمونه اش 
کارهایی مانند افعی تهران یا در انتهای شــب اســت که تمرکز اصلی 
خــود را بر روی خانواده و مواجهــه آنها با حقیقت محض زندگی های 

روز گذاشته است.
اینکــه بخواهیم در یک جامعه ای که مرحله گذار از فرآیند ســنت به 
مدرنیته را طی می کند، تیم های گنگســتری نشان دهیم که با نفرات 
پرتعداد و ترســناک خود، آدم می کشند، مواد خرید و فروش می کنند 
و در قاچاق فعالیت دارند و پرونده های ســنگینی را جابجا می کنند، با 
جامعه امروز و دیروز ایران، خوانایی نداشته و به همین دلیل نمی تواند 
برای مخاطب جذابیتی به همراه داشته باشد چرا که مخاطب علاقمند 
به این گونه ســوژه ها، نمونه های متکامــل و موثرتر این آثار را در آثار 
هالیوودی که خاســتگاه اصلی چنین مفاهیمی اســت، می بیند و از 

تماشای آنها لذت می برد.
بنابراین وقتی می گوئیم یکی از نخســتین چالش های سریال سازی در 
سکوهای نمایش خانگی، فیلمنامه است، باید پا را یک مرحله عقب تر 
از این بگذاریم و به موضوع ســوژه بپردازیم. این سوژه ها که تعداد آنها 
طی سالیان اخیر، رشد قابل توجهی داشته و به جز چند مورد محدود 
آنها، مابقی اصلا دیده نشــده اند، در بافــت در حال گذار خانواده های 
ایران و سبک زندگی جدید آنها جایگاهی نداشته و نمی تواند اقبالی را 

برای آن آثار به همراه داشته باشد.

گرام؛ استفاده متا کاربران اینستا نگرانی 
 از عکس ها برای آموزش هوش مصنوعی

متا حجم عظیمــی از داده های کاربران را در ســرویس های مختلف 
خود میزبانــی می کند که پتانســیل بالایی بــرای تمرین مدل های 
هوش مصنوعی دارند.اســتفاده از داده های کاربران به منظور آموزش 
هوش مصنوعی یکی از نگرانی هایی اســت کــه اخیراً دامن گیر بعضی 
از حاضرین در اینســتاگرام شده  اســت. ظاهراً برخلاف تصور عموم، 
اینســتاگرام حق قانونــی بهره گیری از محتوای افــراد برای مصارف 
مختلف را دارد.موضوع از آنجا شــروع شــد که بعضــی از کاربران با 
پســت ها و اســتوری هایی اعلام کردند که مالکیت معنوی عکس ها و 
ویدئو های به اشــتراک گذاشته شده در پروفایل های خود را در اختیار 
دارند و اینســتاگرام نمی توانــد ادعای مالکیت آنهــا را کند. نگرانی 
کاربران به دلیل استفاده متا از داده های آنها به منظور تمرین مدل های 
هوش مصنوعی است؛ نگرانی که با توجه به افزایش رقابت این شرکت 
با دیگــر غول های فناوری چنــدان غیرمنطقی نیســت. البته ظاهراً 
چنین دیدگاهی صحیح نیست و قانون حق را به اینستاگرام می دهد.

پروفسور نیکول موریس از دانشکده حقوق دانشگاه اموری اشاره دارد 
که کاربران نمی توانند ادعای مالکیت معنوی پســت های قبلی یا آتی 
خود را داشته باشــند؛ زیرا از نظر حقوقی، اغلب پست ها شامل قانون 
کپی رایت نمی شوند و یک اثر با حق مالکیت معنوی به شمار نمی روند. 
همچنین کاربران با عدم مطالعه دقیق، نســبت به قوانین سرویس ها 
و پلتفرم ها بی اطلاع هســتند و به همین دلیل ادعا های نادرســتی را 
مطرح می کنند.برای مثال در صفحه شــرایط استفاده از اینستاگرام و 
سایر سرویس های متا مانند فیس بوک، اشاره شده  است که کاربر حق 
غیراختصاصی استفاده از محتوای خود به منظور میزبانی، بهره برداری، 
پخش، تغییر، اجرا، تقلید، نمایش، ترجمه و ایجاد نمونه های مشابه را 
به این شرکت می دهد. همچنین این حق قابل انتقال است؛ در نتیجه 
متا می تواند آن را در مســیر های دیگری از طریق مجموعه های ثانویه 
هم مورد اســتفاده قرار دهد. این شــرایط و قرارداد تا زمانی که کاربر 
اقدام به حذف کامل حســاب کاربری خود نکند، پابرجا باقی می ماند.
قوانین اغلب کشــور ها از جمله ایالات متحده چندان به نفع کاربران 
نیســت و به شــرکت های بزرگ اجازه می دهد تا از داده های کاربران 
بهره برداری کننــد. متا هم تاکنون از این داده هــا برای تعلیم هوش 
مصنوعی و مدل های خود استفاده کرده است. البته شرایط در اتحادیه 
اروپا کمی متفاوت اســت و متا اخیراً با ارســال پیامی به افراد، آنها را 
نســبت به بهره گیری از داده های عمومی برای تمرین مدل های هوش 
مصنوعی، مطلع کرده اســت. کاربران اروپایی می توانند با مراجعه به 
قســمت Data Settings در فیس بوک اقدام به مدیریت داده های 

خود و به اشتراک گذاری آنها نمایند.

هنرهفتم

دنیای فناوری

 بدون  شرح 

کاریکاتورکاریکاتور

دانشــمندان اعلام کردند کــه بزرگترین 
طوفان منظومه شمســی در شرف ناپدید 
شدن است و زمین اکنون در معرض خطر 
عصر یخبندان قرار دارد.ســتاره شناســان 
اعلام کردند که لکه قرمز بزرگ روی سیاره 
مشــتری که جاذبه اصلی منظومه شمسی 
است، در شــرف ناپدید شدن است. طبق 
پیش بینی های ناســا، تا کمتر از ۲۰ سال 

دیگر این لکه قرمز کاملا ناپدید می شود.
معروف اســت کــه در ســال ۱۸۷۹ قطر 
لکه قرمز بزرگ روی مشــتری به ۳۹۰۰۰ 
کیلومتر رسید و در سال ۲۰۲۴ به ۱۴۰۰۰ 

کیلومتر کاهش یافته است.
 برخی از دانشــمندان کــه دلایل ناپدید 
شــدن لکه قرمز را درک نمی کنند، از این 
می ترســند که آنچه اتفاق می افتد نشــان 
دهنده برخــی فرآیند های مرموز مرتبط با 

رفتار غیر طبیعی خورشید باشد.
لکه قرمز بــزرگ طوفانی با اندازه و قدرت 

بی ســابقه اســت. گاز موجود در مخروط 
این بزرگترین طوفان منظومه شمســی در 
خلاف جهت عقربه های ســاعت می چرخد 
که منجــر به یک چرخش در حدود ۶ روز 
زمینی می شود. سرعت باد در آن جا بیش 
از ۴۰۰ کیلومتر در ســاعت اســت و طبق 
برخــی منابع به ۷۰۰ کیلومتر در ســاعت 

می رسد.

 لکــه قرمز بزرگ روی مشــتری توســط 
اخترشناس ایتالیایی جیووانی کاسینی در 
سال ۱۶۶۵ کشف شد. از آن زمان به طور 
کلی این باور پذیرفته شده است که طوفان 
در جو مشتری در طول حداقل ۳۶۰ سال 
در یک مــکان فوران می کنــد. این بدان 
معناست که حداقل ۳۶۰ سال بدون توقف 

دوام می آورد.
کاسینی پدیده ای را که کشف کرد »نقطه 
دائمی« نامید و چندین بار در ســال های 
۱۶۷۷، ۱۶۹۰ و ۱۶۹۱ آن را بــه تصویــر 
کشــید. اما از ســال ۱۷۱۳، هیچ مدرکی 
مبنی بر مشــاهده این پدیده خاص وجود 

ندارد.
 روال بر همین منوال بود تا این که در سال 
هاینریش شوابه، ستاره  ۱۸۳۳، ســاموئل 
شــناس آلمانی، گزارش داد که یک سازند 
بیضی شکل بزرگ را در تقریباً همان عرض 

جغرافیایی مشاهده کرده است.

زمیندرمعرضخطرعصریخبندانقراردارد
دریچه علم

ë  خانه تاريخی امير لطيفی
يا همان موزه صنايع دستی 

گرگان يکی از جاذبه های 
گردشگری شهر گرگان 

می باشد که در نزديکی بازار 
نعلبندان و پشت مسجد 
جامع گرگان و در بافت 

تاريخی گرگان واقع شده 
است.
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